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В актовій залі університету зі вступни-
ками спілкувалися проректор з науково-
педагогічної роботи, професор Аркадій
Шульгай, декан медичного факультету,
професор Петро Лихацький, декан фар-
мацевтичного факультету, доцент Дмит-
ро Коробко, декан стоматологічного фа-
культету, доцент Світлана Бойцанюк,

директор ННІ медсестринства Світлана
Даньчак і відповідальний секретар прий-
мальної комісії Ігор Драч.
Аркадій Шульгай привітав усіх присутніх

у стінах нашого університету, розповів
про особливості організації освітнього
процесу в ТНМУ. Виступ Ігоря Драча був
присвячений освітнім програмам ТНМУ
та процедурі вступу 2024 року. Після до-
повіді  присутні  отримали вичерпні
відповіді на свої запитання.

ЦЬОГОРІЧНІ
ВСТУПНИКИ
ОЗНАЙОМЛЮВАЛИСЯ
З МЕДУНІВЕРСИТЕТОМ

Відтак усі охочі змогли ознайомитися
з навчальними корпусами ТНМУ. У мор-
фологічному корпусі вступників зустрічав
доцент кафедри анатомії людини Юрій
Гаврищук, у Центрі симуляційного на-
вчання – фахівець Олег Косінський та
студенти Маркіян Грех, Діана Григори-
шин і Костянтин Каразія.

Приймальна комісія нагадує, що з 14
березня до 11 квітня триватиме реєст-
рація на НМТ. Вступники реєструються
самостійно, проте приймальна комісія
з радістю з цим допоможе за адресою:
м. Тернопіль, майдан Волі, 1.

У ТНМУ відбувся День відчинених дверей, який зібрав багато цього-
річних вступників та їхніх батьків. У фоє актової зали перед початком
зустрічі гостей зустрічали наші парамедики: Христина Безноса, Анна
Липов’як, Юлія Ковальчук, Тетяна Савчук, Яна Ганзіна, Аліна Франкова, а
також професор Арсен Гудима. Всім охочим студенти демонстрували
на манекенах навички надання невідкладної медичної допомоги, розпо-
відали про студентське життя та навчання в університеті.

Ігор ДРАЧ,
відповідальний секретар

приймальної комісії
Світлина Миколи ВАСИЛЕЧКА

ВЕСНЯНИЙ БАЛ ДОБРИХ
СЕРДЕЦЬ

У рамках благодійного універси-
тетського проєкту «Студентська
гривня» відбувся весняний доброчин-
ний бал. Організували його студен-
ти третього курсу, заступниця го-
лови Студентського парламенту
Софія Берегуляк і голова секретарі-
ату Олександр Мігенько. Захід про-
вели в Тернопільському драмтеатрі.

ДОЦЕНТКА ІРИНА
ПРИВРОЦЬКА: «УМІННЯ
ВИКЛАДАЧА ЗАЦІКАВИТИ,
ЗАЛЮБИТИ У СВІЙ
ПРЕДМЕТ Є
НАЙГОЛОВНІШИМ»
Понад двадцять

років минуло з
того дня, коли до-
центка  кафедри
медичної біології
Ірина Привроцька
вперше пересту-
пила поріг нашого
університету. В її
житті тісно пере-
плелися медицина,
біологія та педаго-
гіка, а згодом додалася ще й наукова
царина, в якій вона досягла власних
вершин.
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В актовій залі нашого універ-
ситету відбувся вечір пісень

Володимира Івасюка, який гля-
дачам презентували учасники
університетського хору під керів-
ництвом Тараса Бідованця.

4 березня Володимирові Іва-
сюкові виповнилося б 75 років.
І були б нагороди, привітання,
подяки та побажання. Але, на
жаль, йому судилося залишити-
ся тридцятилітнім…

«Молодим витязем української
поезії» назвав колись Василя Си-
моненка Олесь Гончар. Молодим
витязем української естрадної му-
зики можна справедливо назва-
ти Володимира Івасюка. У твор-
чому доробку композитора понад
100 пісень, 53 інструментальні
твори, музика до кількох вистав.
Пісні  Володимира Івасюка

вже давно стали органічною та
невід ’ємною частиною украї-
нської національної культури.
Ніжні та романтичні, сповнені
юначого бадьору, непогамова-
ної любові до рідної землі, вони
й нині наснажують, заряджають
позитивною енергетикою, запа-
люють, зігрівають та єднають.
Пісні Володимира Івасюка у

Студенти ТНМУ працюють
для нашої Перемоги, до-

помагаючи військовим продук-
тами харчування, виготовляють
смачну та надзвичайно корис-
ну моркву. Представники першо-
го курсу медичного та стомато-
логічного факультетів разом з
кураторами Іриною Бекус, Окса-
ною Качур і Марією Кирилів, не
покладаючи рук приготували
велику кількість цього продук-
ту. Невтомними та працьовити-
ми студентами є активісти Діа-
на Явна, Софія Баран, Марія
Іванчик, Олег Бойко, Денис Пав-
люк, Ірина Пріщенко (група ММ-
106), Христина  Папроцька ,
Олександра Куцевол, Марія
Стиранка (ММ-107), Олександр
Слобода (ММ-108), Анастасія
Шепітак, Марія Курій, Анастасія
Дорош, Вікторія Мельник (СС-
103). Ініціаторами цієї роботи

Давні дружні стосунки єдна-
ють наш університет з

Петриківським обласним гері-
атричним пансіонатом. З кон-
цертними номерами, власно-
руч приготовленими смаколи-
ками, волонтерською до-
помогою вже багато років
поспіль студенти ТНМУ тут
часті гості. Як майбутні
лікарі дбають вони й про
здоров’я людей поважно-
го віку. Виміряти артері-
альний тиск, температуру,
зробити масаж чи інші ре-
абілітаційні процедури –
немає проблем, бо ж це
частинка їх майбутньої
професії.
Надання безкоштовної

стоматологічної допомоги
мешканцям пансіонату –
один з напрямків волон-
терської роботи нашого уні-
верситету. З ініціативи ко-
лективу викладачів стома-
тологічного факультету, за
підтримки проректора з
науково-педагогічної та
лікувальної роботи, профе-
сора Степана Запорожана
й за рішенням ректора уні-
верситету, професора Ми-
хайла Корди на базі геріат-
ричного закладу облаштували
стоматологічний кабінет для на-
дання якісних стоматологічних
послуг. Мешканці пансіонату від
такої інновації лише у захопленні,
бо раніше, аби полікувати чи ви-
далити зуб, доводилося самим
до стоматологічного відділу уні-
верситетської клініки ТНМУ діста-
ватися. Нині ж усі стоматологічні
послуги на місці, в новостворено-
му кабінеті.

Днями за сприяння доцента
кафедри стоматології факульте-
ту післядипломної освіти Воло-
димира Мачогана тут надавали
стоматологічно-хірургічну допо-
могу доцентки кафедри хірургі-

чної стоматології Наталія Твер-
дохліб і Наталія Гутор.
Як каже доцентка Наталія Гу-

тор, коли отримала пропозицію
поїхати до геріатричного пансі-
онату, одразу погодилася. За
свою багатолітню хірургічну
практику вона добре знає, як
страждають літні люди від не-
розв’язаних стоматологічних
проблем, що дуже часто спри-
чиняють й інші соматичні захво-

В ідповідальний секретар
приймальної комісії ТНМУ,

доцент Ігор Драч зустрівся з регіо-
нальною координаторкою взає-
модії з громадськістю Уповнова-
женого Верховної Ради України з
прав людини Людмилою Біловус і
координаторкою розвитку спіль-
нот внутрішньо переміщених осіб
ГО «КримSOS» Лукією Квич. Те-
мою розмови була процедура
вступу абітурієнтів з тимчасово
окупованих територій АР Крим,
Донецької, Луганської областей,
шляхи поліпшення комунікації та
інформування вступників про
можливості здобуття вищої освіти
на підконтрольних територіях.

СТОМАТОЛОГІЧНА ДОПОМОГА
МЕШКАНЦЯМ ГЕРІАТРИЧНОГО ПАНСІОНАТУ
– ВІД ДУШІ ТА ВИСОКОПРОФЕСІЙНО

рювання. «Та й дешевими сто-
матологічні послуги у наш час не
назовеш, – мовить Наталія Гу-
тор. – Отож, якщо є бажання
допомогти, то чому б ні, така
соціальна ініціатива – відгукну-

лася в моєму серці».
Під час лікарського

прийому в геріатрично-
му пансіонаті Наталія
Твердохліб і Наталія Гутор
надали стоматологічно-
хірургічну допомогу 18
пацієнтам. Займалися
проведенням консуль-
тацій, видаленням рухо-
мих зубів, які не підляга-
ють лікуванню та проте-
зуванню. До  їхнього
приїзду медпрацівники
пансіонату все підготува-
ли – і стерильні інстру-
менти, і анестетики, сте-
рильні тампони та засо-
би швидкої дезінфекції.
Пацієнти ж були дуже
вдячні за професійну
допомогу, чуйність, від-
даність своєму фаху та
доброчинність.
Директор Петриківсь-

кого геріатричного пан-
сіонату Степан Глушок
лише вітає такі добро-

чинні проєкти, що спрямовані на
покращення життя мешканців
закладу, надання якісної висо-
коспеціалізованої меддопомо-
ги.
Турбота про людей поважно-

го віку – ознака гуманності та
зрілості суспільства. І це лише
частинка великої доброчинної
місії ТНМУ.

Лариса ЛУКАЩУК

виконанні хору університету
створили в залі дивовижну ат-
мосферу духовного єднання,
душевного суголосся, цілісності
естетичного сприйняття. Сту-
денти та викладачі, представни-
ки різних поколінь, однаково
реагували, слухаючи твори, які
вже є класикою української му-
зичної культури. «Червона
рута», «Два перстені», «Я піду в
далекі гори», «Я – твоє крило»,
«Тільки раз цвіте любов», «Ба-
лада про мальви» торкнулися
серця кожного, щоб сповнити
його Вірою, Надією та Любов’ю.
І як на завершення зазначив

ведучий, завжди Івасюкова
«Пісня буде поміж нас», вічно «У
Карпатах ходитиме осінь» й всте-
лятиме нам шлях «Жовтим лис-
том». Ми ще довго триматиме-
мо в руці «Два перстені», щоб
подарувати один «Золотово-
лосці», віритимемо, що «Любов
цвіте один-єдиний раз», подум-
ки стоятимемо біля «Водограю»
чи йтимемо «… В далекі гори»,
щоб віднайти «Червону руту».

СМАКОЛИКИ ДЛЯ ЗАХИСНИКІВ –
ВІД СТУДЕНТІВ ТНМУ

стали Вікторія Кравченко та
Марія Іванчик (ММ-106). Саме їх
активно підтримали інші студен-
ти ТНМУ та викладачі, долучив-
шись до збору коштів і доброю
працею.

Приготовані продукти наді-
слали силами волонтерів у По-
кровський район на Донеччині
та Запорізьку область.

Ірина БЕКУС

ПІСНІ ВОЛОДИМИРА ІВАСЮКА
ДАРУВАВ ХОР УНІВЕРСИТЕТУ

ТНМУ ПРИЙМАЄ НА НАВЧАННЯ
ВСТУПНИКІВ З ТИМЧАСОВО
ОКУПОВАНИХ ТЕРИТОРІЙ ЗА
ОСОБЛИВОЮ ПРОЦЕДУРОЮ

Нагадаємо, в ТНМУ четвертий
рік поспіль діє освітній центр
«Крим/Донбас-Україна». Наш
університет приймає на навчан-
ня вступників з тимчасово оку-
пованих територій за особли-
вою процедурою.
З усіма питаннями щодо вступу

просимо звертатися за телефо-
нами: +380-68-771-06-35 (+ ме-
сенджери), +380-93-558-22-97
або писати на електронну пошто-
ву скриньку:  vstup@tdmu.edu.ua.

У Бучачі лікарі-інтерни, які
навчаються на базі кафед-

ри психіатрії, медичної психо-
логії та наркології ТНМУ, взяли
участь у доброчинному заході до
Дня української жінки. Метою
заходу був збір коштів на реабі-
літацію військового, який боро-
нив нашу країну.
Десятки жінок мали змогу по-

слухати корисні лекції та май-
стер-класи від фахівців у різних
напрямках. Лікарки- інтерни-
психіатрині Анастасія Лиса та
Вікторія Драган прочитали лек-
цію на тему «Подолання психо-
логічних труднощів в умовах

ЛІКАРІ-ІНТЕРНИ ВЗЯЛИ УЧАСТЬ У
ДОБРОЧИННОМУ ЗАХОДІ ДО
ДНЯ УКРАЇНСЬКОЇ ЖІНКИ

війни» та виконали психотера-
певтичні техніки. Використовую-
чи метафоричні  асоціативні
карти,  учасниці  заходу мали
можливість проаналізувати свій
ментальний стан і віднайти ра-
ціональні шляхи розв’язання
особистих проблем.
Спікерами заходу також були

косметолог, лікар-акушер-гіне-
колог, отець Бучацького монас-
тиря оо. Василіян.
Усі кошти були передані на

лікування воїну Павлові Бибелю.

Вікторія ДРАГАН,
лікарка-інтерн

Ігор ДРАЧ,
відповідальний секретар
приймальної комісії ТНМУ,

доцент

Ігор ГАВРИЩАК,
доцент

mailto:hazeta.univer@gmail.com
http://www.TDMU.EDU.UA/MEDYCHNA-AKADEMIA
mailto:vstup@tdmu.edu.ua
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«Як вам вдалося організу-
вати такий чудовий масш-
табний захід? Як зуміли так
майстерно та злагоджено
поставити танець?».
Схожі запитання не припи-
няють надходити до Сту-
дентського парламенту
ТНМУ, відколи на плат-
формі «TikTok» розмістили
відео з весняного доброчин-
ного балу. Воно продовжує
збирати перегляди та за-
хоплені відгуки. Пишуть з
Тернополя й інших міст Ук-
раїни, зі шкіл та універси-
тетів, учні й студенти
цікавляться і просять:
«Поділіться, як вам вдало-
ся, бо ми й собі хочемо орга-
нізувати такий захід!».

Утім, це був не просто захід.
Весняний доброчинний бал, що
відбувся у Тернопільському ака-
демічному обласному драма-
тичному театрі імені Тараса
Шевченка, проводили у рамках
благодійного університетського
проєкту «Студентська гривня».
Організували його студенти тре-
тього курсу, заступниця голови
Студентського парламенту Со-
фія Берегуляк і голова секрета-
ріату Олександр Мігенько.
Як зауважує Олександр, го-

ловне завдання цього дійства –
доброчинність. Насамперед це
було студентське об’єднання
довкола спільної мети – зібра-
ти кошти для батьків-військових
наших студентів, допомогти тим,

хто допомагає зараз нам. Чому
саме їм? Тому що до них є цілко-
вита довіра, відповідно й сто-
відсоткова впевненість у тому,
що ці кошти точно будуть спря-
мовані на потреби Збройних
сил України. Водночас і підтри-
мати колег-студентів, батьки
яких нині на передовій здобу-
вають нашу Перемогу.
Чим довше триває війна, тим

важче закривати такі збори,
вони нині суттєво уповільнили-
ся, адже люди дедалі більше
втомлюються психологічно та
виснажуються фінансово.

ВЕСНЯНИЙ БАЛ ДОБРИХ СЕРДЕЦЬ

«Тож проведення нашого
балу стало чудовою нагодою
активізувати процес зборів, –
наголошує Софія Берегуляк. –
Плюс – можливістю студентам
трошки відволіктися від буден-
ності, поспілкуватися між со-
бою, дізнатися більше одні про
одних, адже знаю, що цього сту-
дентству дуже не вистачає».
Проведення  доброчинних

балів стало вже гарною тради-
цією нашого університету. Про-
те через ковід та повномасштаб-
не вторгнення рашистів на ук-
раїнську землю востаннє такий
бал організовували ще 2019
року, до слова, спрямувавши
тоді зібрані кошти на лікування
діток, які боролися з онкологіч-
ним захворюванням.
І ось у активних представників

студентства ТНМУ торік у ве-
ресні з’явився задум відродити

цей проєкт. У жовтні
цю ідею оголосили на
засіданні нового скла-
ду Студентського пар-
ламенту. Взялися за
втілення вже у січні,
після канікул. Зізна-
ються, що відразу по-
ставили собі дуже ви-
соку планку й хотіли
організувати захід за
два тижні . Проте
підготовка потребува-
ла трохи більше часу.

«Спочатку плану-
вали, що бал у нас
буде зимовий, та в
підсумку вийшов вес-
няний доброчинний
бал», – усміхається
Софія Берегуляк.
Загалом у команді

організаторів цього
заходу – кілька учас-
ників, кожен з яких
мав свої обов ’язки

та власну ділянку роботи. Со-
фія та Олександр, які коорди-
нували дії всіх, щиро вдячні за
злагоджену працю своїм коле-
гам  – шестикурсниці Тетяні
Подільській, Марті-Вікторіі За-
лещук (4 курс), Катерині Мар-
цюк (3 курс), другокурсниці Ан-
геліні Лотоцькій та Ользі Оп-
леті (5 курс).
Що в підготовці було найск-

ладніше? Софія Берегуляк з ус-
мішкою відповідає, що найваж-
че було почати. Вони відшукали
організаторів попередніх балів,
які вже закінчили ТНМУ, по-

спілкувалися з ними в телефон-
ному форматі, щоб ті поділили-
ся досвідом. Доволі непросто
було спочатку також розподіли-
ти обов’язки між учасниками
команди, щоб вона працювала
чітко й злагоджено. Чимало
сили й витримки потребував і
сам день, коли відбувався захід.
«Відверто кажучи, я й навіть не
пам’ятаю всіх подій на балу,
адже був сильний приплив ад-
реналіну та дуже багато робо-
ти, – наголошує Софія. – Прина-
гідно сердечно дякую усім по-
мічникам,  які доклалися до
проведення заходу».
Хоча сам бал тривав дві годи-

ни, волонтери перебували без-
посередньо в театрі із самого
ранку до дев’ятої години вечо-
ра, в них була непроста робота
на локації, але ніхто жодного
разу не поскаржився, що важ-
ко. Робота кипіла!
Частина роботи Олександра

Мігенька – танці й організація
майстер-класів. «Це був доволі
цікавий та трудомісткий про-
цес», – ділиться досвідом Олек-
сандр. Для  початку зібрали
ініціативну групу студентів, які
хотіли б танцювати на балу.
Підібрали три види танців: по-
лонез, віденський вальс і коро-
лівський банс. Майстер-класи,
тренування та репетиції відбу-
валися щодня (й навіть двічі та
тричі на день) упродовж остан-
нього  тижня  перед балом .
Організатори безмежно вдячні
Ользі Оплеті, яка професійно
займається танцями та допо-
могла як хореографиня. Тих, хто
бажав навчитися танцювати,
щоб взяти участь у балу, було
дуже багато, загалом понад 60
пар. Майстер-класи та репетиції
відбувалися у різних локаціях, де
лише була можливість: у драма-
тичному театрі, спортивному
комплексі університету, різних
школах та в нашому адміністра-
тивному корпусі. Іноді знайти
приміщення було доволі важко.
Не обійшлося й без курйозів, які
Олександр тепер згадує з усмі-
шкою, але тоді  було  не  до
жартів. Якось о дев’ятій вечора
біля драмтеатру зібралося 70
осіб, але з’ясувалося, що драм-
театр на той момент був зайня-
тий. Довелося шукати інше
місце. Всією величезною ком-
панією пішли до адмінкорпусу,
але там така кількість танцю-

ристів не поміща-
лася… «Уявляєте?
Сімдесят людей
відклали всі власні
справи та прийшли
о дев’ятій годині ве-
чора на тренуван-
ня , а я мусив їм
оголосити, що нічо-
го не буде. Це ви-
дався трохи склад-
ний момент, утім,
ми пообіцяли, що
більше таких інци-
дентів не трапить-
ся», – розповідає
Олександр.
Проте ще один

«сюрприз» чекав
на  організаторів
на самому початку

дійства. Зранку все підготували,
все було чудово, звукорежисер
налагодив апаратуру, але коли
мали представляти спонсорів
балу, вона раптом перестала
працювати. «Ми тоді
трохи розгубилися, –
пригадує Олександр, –
якусь мить не знали, що
робити. Словом, пере-
жили такий маленький
колапс, але впоралися
й з цим».
Своїм колегам, сту-

дентам, які підхоплять
естафету нашого уні-
верситету в організації
таких масштабних за-
ходів, Олександр Міге-
нько радить ризикува-
ти й не боятися поми-
лок.  Адже, на  його
погляд, саме помилки
дають великий пуск до
майбутніх звершень.
«Так, передбачити всі
помилки нереально ,
бо кожен наш крок – це
наш власний досвід, –
підтримує його Софія. –
Потрібно спробувати та
відчути все самому».
Софія також рекомен-
дує завжди працювати в ко-
манді, враховуючи думку кожно-
го з неї, вміло знаходити спільні
рішення. Адже лише злагодже-
ною командою однодумців
можна творити значно більше
та краще, досягаючи найвищих
результатів.
Отож весняний доброчинний

бал від ТНМУ відбувся! Подією
дуже задоволені й її учасники, й
організатори. Все відбулося, як
очікували та планували. Коли на
середину зали вийшло кілька
десятків пар витончених паня-
нок і галантних кавалерів, які під
супровід камерного оркестру
Тернопільської обласної філар-
монії одночасно затанцювали
полонез – це було надзвичай-
но захопливо!
Досягнута й головна мета –

благодійний збір. Кошти на ньо-
го були спрямовані і від прода-
жу квитків (для студентів вони
вартували 250 гривень, для всіх
решта – 500 гривень), і від аук-
ціону. Софія Берегуляк наголо-
шує, що з продажу квитків на
потреби організації дійства не
взяли жодної гривні, вдалося
обмежитися лише спонсорсь-
кими внесками. Організатори

безмежно вдячні всім спонсо-
рам, які відгукнулися та підтри-
мали їх.
Для аукціону було запропоно-

вано кілька лотів, найдорожчий
з яких – тубус від протитанкової
системи, який передав доцент
кафедри гістології та ембріології
Андрій Довбуш. Продали тубус
за 5200 гривень. Серед інших
лотів – сертифікати від освітньої
платформи «МедОсвіта» та
компанії «Basic surgery shop»,
військова аптечка, вишита со-
рочка від бренду «Засвіт». До
слова, це бренд нашої студент-
ки Катерини Марцюк, яка також
була однією з організаторок
балу.
Загальна  сума  зібраних

коштів – 64200 гривень. Наразі
вони перебувають на рахунку
«Студентської гривні» й не-
вдовзі будуть спрямовані на
потреби військових, які є бать-
ками наших студентів і нині пе-

ребувають на фронті. До речі,
як зауважують представники
Студентського  парламенту,
проєкт «Студентська гривня»
працює постійно. Нещодавно
його кошти були спрямовані на
допомогу воїнам Херсонського
напрямку. Випускниця нашого
університету Аліна Голенко вже
їздила туди та доправила бри-
гаді на Херсонщину необхідні
ліки й дрони.
Тож продовження  проєкту

«Студентська гривня» тривати-
ме, допоки боротимемося з
російською навалою. І пред-
ставники Студентського парла-
менту ТНМУ шукатимуть все
нові й нові можливості зборів,
організовуючи не менш цікаві
заходи, ніж бал. Щирі слова
подяки  вони  висловлюють
спонсорам ,  адміністраціям
драмтеатру та філармонії, ке-
рівникам шкіл, які надавали
приміщення для  репетицій,
Центру виховної роботи та куль-
турного розвитку ТНМУ й усім,
хто доклався до організації та
проведення весняного добро-
чинного балу.

Мар’яна ЮХНО-ЛУЧКА
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ураження щитоподібної за-
лози становить 4210,4 ви-
падки на 100 тисяч населен-
ня та посідає друге місце
у структурі ендокриноло-
гічних захворювань після
цукрового діабету.

Кого можуть вражати захво-
рювання щитоподібної залози
(ЩЗ)?
Можуть вражати різні вікові

групи: дітей, підлітків, чоловіків,
людей похилого віку, проте особ-
ливу увагу варто приділяти
жінкам, адже в них проблеми з
тиреоїдними гормонами вини-
кають вдесятеро частіше, ніж
серед чоловіків. Найчастіше
такі захворювання виникають
під час вагітності, після пологів
або в період менопаузи. Після
50 років у понад половини жіно-
чого населення можуть маніфе-
стувати проблеми зі ЩЗ, тому
Aмериканська тиреоїдна асо-
ціація рекомендує проводити
скринінг захворювань ЩЗ серед
жінок у віці 35 років та надалі
кожні п’ять років.
Чим характеризується гіпо-

тиреоз?
Вагоме місце серед захворю-

вань ЩЗ посідає гіпотиреоз, ча-
стка якого становить 6,4 % у за-
гальній структурі ендокринної
патології. Гіпотиреоз – це за-
хворювання , що характери-
зується стійкою, тривалою недо-
статністю гормонів  ЩЗ в
організмі людини або знижен-
ням їх біологічних ефектів на
тканинному рівні. Важливо зна-
ти, що гормони ЩЗ, такі, як трий-
одтиронін (Т3) і тироксин (Т4), є
ключовими регуляторами мета-
болізму та розвитку, що мають
численні плейотропні ефекти.
Вони впливають на основний
обмін, температуру тіла, розви-
ток нервової системи й скелета
в дитячому віці, регулюють
діяльність серцево-судинної,
дихальної, травної систем, ма-
ють вплив на засвоєння глюко-
зи, ліпідний обмін тощо. Саме
тому симптоми порушення
функції ЩЗ часто є нетиповими
та «маскуються» під інші захво-
рювання й стани. При гіпотире-
озі пацієнти скаржаться на по-
гіршення психоемоційного ста-
ну та апатію, зниження пам’яті,
розлади травлення, появу зай-
вої ваги, закрепи, зниження
лібідо, сухість шкіри, ламкість і
випадіння волосся, надмірну
сонливість, дискомфорт у
ділянці шиї, біль у м’язах і суг-
лобах, крампи й оніміння.
Порушення серцево-судинної

системи виявляються у 80% хво-
рих на захворювання щитоподі-
бної залози, що вказує на їх про-
відну роль. Зміни у роботі ЩЗ
впливають на функцію серцево-
го м’яза як через поєднання
прямого впливу тиреоїдних гор-
монів на серце, так і через зміни
в реакції симпатоадреналової
системи, гемодинамічні ефекти
на периферії. Відома їх пряма
позитивна хроно- та інотропна
дія, тобто збільшення частоти й
сили серцевих скорочень, по-

кращення систолічної та діасто-
лічної функції міокарда, знижен-
ня системного судинного опору
та зростання хвилинного об’єму
серця. До ефектів тиреоїдних
гормонів на серцево-судинну
систему належать також
збільшення чутливості рецеп-
торів до катехоламінів та за-
гальне збільшення кількості
таких рецепторів у серцевому
м’язі. У пацієнтів з гіпотиреозом
спостерігається розвиток діас-
толічної артеріальної гіпер-
тензії, дисліпідемії, атероскле-
ротичного ураження судин.
Унаслідок перерахованих змін
зростає ризик передчасної
смерті, в тому числі раптової
серцевої смерті. Так, серед
пацієнтів з гіпотиреозом ризик
раптової серцевої смерті зрос-
тає на 58 % порівняно з пацієн-
тами з еутиреозом, незважаю-
чи на модифікацію всіх інших
відомих чинників ризику. Дані
обсерваційних досліджень
свідчать, що кардіоваскулярний
ризик зростає також у підгрупах

пацієнтів із субклінічним гіпо-
тиреозом.
Майже у 30 % хворих з гіпоти-

реозом спостерігається артері-
альна гіпертензія, при цьому
вважають, що тяжкість гіпоти-
реозу корелює із ступенем
підвищення діастолічного арте-
ріального тиску, систолічний
тиск підвищується меншою
мірою. Аритмії при гіпотиреозі
зустрічаються порівняно неча-
сто, зокрема появу екстрасис-
толії зазначають лише у 5-10 %
таких хворих. Водночас існують
переконливі дані, що серед та-
ких пацієнтів є високий ризик
розвитку загрозливих для жит-
тя аритмій за типом torsades de
pointes і шлуночкової тахікардії
внаслідок синдрому тривалого
QT, що пов’язують із зниженою
експресією Т3 у кардіоміоцитах,
розвитком гіпокаліємії та гіпо-
кальціємії.
Ризик виникнення аритмії у

таких хворих зростає на тлі по-
глиблення анемії. Відомо, що до
причин розвитку анемії  в
пацієнтів із зниженою функцією
ЩЗ належать депресія кістко-
вого мозку, знижена продукція
еритропоетину, адже Т3 стиму-
лює його секрецію, вплив ко-
морбідної патології, а також
дефіциту заліза, вітаміну В 12 та
фолієвої  кислоти. Серед
пацієнтів з гіпотиреозом почас-

ти спостерігають розвиток нор-
мохромної нормоцитарної або
гіпохромної залізодефіцитної
анемії. Тому в осіб із стійкими,
прогресувальними, рефрактер-
ними до стандартної терапії
анеміями варто проводити дос-
лідження рівня гормонів ЩЗ як
пошуку однієї з її причин.
Симптоми з боку шлунково-

кишкового тракту помітні май-
же у 70 % випадків. Більшість
пацієнтів турбують зниження
апетиту, нудота, відчуття здуття
живота, дискомфорт в епігаст-
ральній ділянці, схильність до
закрепів. Знижується перис-
тальтика, порушується мотори-
ка  кишківника , розвиваєть-
ся дискінезія жовчовивідних
шляхів, діагностують формуван-
ня жовчнокам’яної хвороби, ге-
патомегалії, ахлоргідрії у по-
єднанні з аутоімунним гастри-
том.
За гіпотиреозу можуть спос-

терігатися порушення менстру-
ального циклу, в тому числі полі-
менорея, проблеми із зачаттям

і  виношуванням  вагітності .
Скринінг на гіпотиреоз необхі-
дний жінкам з безпліддям, ви-
киднями, передчасними поло-
гами в анамнезі, з підвищеним
рівнем антитіл до пероксидази
ЩЗ. Зниження функції ЩЗ під
час вагітності може стати при-
чиною невиношування, а тера-
пія левотироксином дає мож-
ливість уникнути таких нас-
лідків. Серед вагітних рекомен-
довано також проводити корек-
цію субклінічного гіпотиреозу, в
тому числі за наявності антитіл
до тиреопероксидази та при
рівні ТТГ від 2,5 до 4,0 мкМО/
мл. Задля профілактики при-
значають препарати калію йо-
диду у дозі 150-200 мкг щоден-
но протягом усього періоду ваг-
ітності та лактації.
Дуже часто на тлі гіпотиреозу

проявляються  зміни з боку
шкіри та її придатків. Пацієнти
скаржаться на сухість, потов-
щення шкіри, зміну її кольору
(«восковий», «жовтяничний»),
ламкість та випадіння волосся,
стоншення і ламкість нігтів. Зни-
жується секреція сальних і по-
тових залоз, що зумовлює над-
мірну сухість, а випадіння во-
лосся спостерігають не лише на
волосистій частині голови, а й
на обличчі, зокрема латераль-
ної третини брів і вій. Внаслідок
порушення обміну глікозаміног-

ліканів і їх відкладання у шкірі,
слизових оболонках, підшкірній
клітковині, для таких хворих
прикметний мікседематозний
набряк – обличчя пастозне,
постійні набряки навколо очей,
великі губи, язик з відбитками
зубів, хриплий голос. Можливе
зниження слуху.
При гіпотиреозі, навіть суб-

клінічному, страждає когнітивна
сфера, знижуються пізнавальні
функції, пам’ять та увага, інте-
лектуальні здібності тощо. Вва-
жають, що розвиток когнітивних
порушень в осіб із зниженою
функцією ЩЗ є результатом гіпо-
метаболізму, сповільнення кро-
вотоку в церебральних судинах
і зменшення споживання кисню
та глюкози. Найчастіше пацієн-
ти звертають увагу на порушен-
ня в емоційній сфері, такі, як
психологічна  дезадаптація ,
пригнічений настрій, невмоти-
вована туга, апатія аж до вира-
женої депресії. Депресія при
гіпотиреозі відрізняється від
депресії серед хворих з нор-

мальною функцією ЩЗ відчут-
тям паніки та меншим ефектом
від лікування антидепресанта-
ми. Серед іншого, когнітивні
розлади в осіб з гіпотиреозом
проявляються порушенням
концентрації уваги та здатності
до запам’ятовування, знижен-
ням темпу розумової діяль-
ності, труднощами при вико-
нанні нескладних арифметич-
них завдань і розумінні запи-
тань, неможливістю виконання
повсякденних справ. При не-
врологічному обстеженні зау-
важують розвиток периферич-
них полінейропатій, зниження
сухожилкових рефлексів, пору-
шення координації рухів, бо-
лючість у паравертебральних
точках при пальпації, знижен-
ня гостроти зору. Неврологічні
та психіатричні порушення при
гіпотиреозі мають зворотній ха-
рактер та усуваються призна-
ченням замісної гормоноте-
рапії.
При підозрі на гіпотиреоз зав-

жди варто визначати рівень
ТТГ. Його підвищення потребує
призначення левотироксину як
за явного, так і субклінічного
гіпотиреозу. Хворим молодого
віку призначають стандартне
дозування 2,2-2,5 мкг/кг/добу
(початкова доза 50-100 мкг/
добу), середнього віку – 1,5-2
мкг/кг/добу (початкова доза 25-

50 мкг/добу), особам похилого
віку – 1,5 мкг/кг/добу (в почат-
ковій дозі 25 мкг/добу). Якщо
протягом 2-4 тижнів рівні Т3, Т4,
ТТГ не нормалізувалися, дозу
левотироксину збільшують на
12,5-25 мкг/добу кожні 2-4 тижні
до зникнення клінічних ознак
гіпотиреозу та  нормалізації
рівнів Т4 і ТТГ. Улітку дозу пре-
парату, як правило, знижують,
а взимку – підвищують.
Субклінічна тиреоїдна дис-

функція є поняттям біохімічним.
Нормальним вважається
рівень ТТГ 0,45-4,5 мМО/л за
відсутності антитиреоїдних ан-
титіл. При цьому під час інтерп-
ретації результатів тестування
ТТГ слід пам’ятати про таке:

– у деяких здорових осіб і в
пацієнтів із субклінічним гіпоти-
реозом рівні ТТГ можуть коли-
ватися без явної причини, що
необов ’язково  свідчить про
зміни функції ЩЗ;

– нормальні показники ТТГ
змінюються залежно від віку:
верхня межа норми у віковому
періоді 20-29 років становить
3,5 мкМО/мл, у віці понад 80
років – 7,5 мкМО/мл;

– рівні ТТГ відповідають цир-
кадному ритму з піковими зна-
ченнями з 00:00 до  4:00 і
мінімальними – з 12:00 до
16:00. У здорових осіб і пацієнтів
із субклінічним гіпотиреозом ця
варіабельність може досягати
1-2 мкМО/мл;

– низькі рівні ТТГ часто виз-
начаються у жінок у першому
триместрі вагітності, але зазви-
чай нормалізуються в другому
та третьому триместрах.
Існують розбіжності щодо те-

рапевтичного підходу до суб-
клінічного гіпотиреозу в осіб
молодшого та старшого віку.
Зокрема, в осіб, які старші 65
років, замісна гормонотерапія
зумовлює ризик посилення
ішемії міокарда з послідовним
підвищенням частоти розвитку
інфаркту міокарда, аритмії та
раптової смерті. Згідно з реко-
мендаціями Європейської тире-
оїдної асоціації 2019 р. з ліку-
вання гіпотиреозу в осіб літньо-
го віку показники ТТГ в межах
від 0,4 до 4,4 мкМО/мл вважа-
ють нормальними, питання
щодо призначення замісної те-
рапії левотироксином варто
розглянути при значеннях ТТГ
7,0-9,9 мкМО/мл і є обов’язко-
вим при рівнях ТТГ понад 10
мкМО/мл задля запобігання
розвитку маніфестного гіпоти-
реозу, серцево-судинних уск-
ладнень і смерті.
Обізнаність щодо можливих

проявів дисфункції ЩЗ, зокрема
розвитку гіпотиреозу, сприятиме
своєчасній діагностиці та при-
значенню адекватного лікуван-
ня, дозволить уникнути більш
важких проявів захворювання та
порушень з боку роботи інших
органів і систем, покращить
якість життя таких пацієнтів.

ГІПОТИРЕОЗ: ЯК ВИЯВИТИ ТА ЛІКУВАТИ?

Марта ОРЕЛ,
лікарка-терапевтка,
аспірантка кафедри

невідкладної та екстреної
медичної допомоги ТНМУ
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За підсумками конкурсу
«Студент року 2023 ТНМУ»
студентка 6 курсу медич-
ного факультету Яна Чай-
ка виборола перемогу в
номінації «За вагомі досяг-
нення в розвитку культу-
ри». Яна переконана, що
все, що робимо, але лише
зі щирим серцем і натхнен-
но, ніколи не минає дарем-
но, це завжди помічають і
цінують.

– Яно, що особисто для вас
означає перемога в конкурсі
«Студент 2023 року ТНМУ»?

– Для мене ця перемога оз-
начає, що будь-які наші дії в
цьому світі не залишаться не-
поміченими. Чим більше доб-
рих справ зробимо за наше ко-
ротке  життя ,  тим  більший
«плюсик», так би мовити, нам
зарахується десь вище. Такі
нагороди лише доводять, що
ми на правильному шляху, і по-
трібно продовжувати рухатися
в тому ж дусі.

– Коли ви вперше почали до-
лучатися до культурно-про-
світницьких і патріотично-куль-
турних проєктів?

– Уперше про проєкти куль-
турно-просвітницького та пат-
ріотично-культурного характеру
дізналася від своєї однокурс-
ниці (зараз однієї з найближчих
подруг) Андріани Бучко ще на
третьому курсі навчання. Вона
запросила мене на один такий
захід, розповіла, як усе відбу-
вається, як студенти готують
матеріали, цікавляться культур-
ною спадщиною та пізнають її.
Побувавши на кількох таких за-
ходах, мені захотілося й самій
стати частиною цієї команди.
Наша команда під керівницт-
вом Леоніда Кравчука в складі
ГО «Інститут досліджень націо-
нальної спадщини» відроджує
національно-патріотичний дух,
досліджує історію визвольних
змагань українського народу,
здійснює краєзнавчі розвідки,
що, на мій погляд, саме зараз є
актуальним, як ніколи, напевно.

– Які саме заходи вдалося
організували торік? Можливо,
якийсь з них  для  вас  є
найбільш особливим?

– Торік мені вдалося доклас-
тися до організації та проведен-
ня таких заходів, як: вшануван-
ня 300-річчя з дня народження
Григорія Сковороди; відкриття
меморіальної таблиці українсь-
кому вченому Володимирові
Здоровезі; патріотичне вихован-
ня дітей у військово-патріотич-
ному таборі «Подільсько-Во-
линська Січ»; презентація по-
сібника « Історія України»;
проведення доброчинного кон-
церту у стінах Тернопільської
обласної філармонії; зустріч та
проведення благодійного кон-

церту з волонтерами з Нідер-
ландів в місті Бережани; турнір
пам’яті Героя Тараса Бучка з
мініфутболу 6х6 серед гравців
35+. Детальніше розповім саме
про футбольний турнір, адже він
став для мене особливим. Про-
вели його, щоб вшанувати па-
м’ять батька моєї близької под-
руги Андріани, Героя Тараса
Бучка, який загинув 20 вересня
2022 року під час виконання
бойового завдання в районі
села Червона Долина на Мико-
лаївщині. Водночас під час про-
ведення цього заходу заплану-
вали збір коштів на квадрокоп-
тер для 66-го батальйону 103-ї
бригади ТрО. Для мене було
досить хвилюючим запропону-
вати таку ідею своїй подрузі,
адже про втрату найрідні-
шої людини завжди важко
згадувати, і мені не хотіло-
ся зайвий раз робити їй бо-
ляче. Проте відповідь под-
руги була позитивна, тож
ми відразу взялися до ро-
боти.

– Що в організації турні-
ру було для вас найск-
ладнішим?

– Відстань. Турнір відбу-
вався в Новояворівську на
Львівщині, рідному місті Та-
раса Бучка, а я – тернопо-
лянка . Втім , Андріана
підказала, до кого я можу
звернутися, щоб зібрати
команди, узгодити час і
місце проведення, наго-
родження, а найголовніше
– для кого організувати
доброчинний збір. Зібрати
гравців, а також команди,
в яких упродовж свого жит-
тя Тарас грав у футбол, до-
поміг керівник аматорсь-
кого футболу Новояворі-
вська Богдан Боднарчук.
Усього зібралося шість ко-
манд: «Патріот», «Про-
пет», «Янтар», «Шкло-ве-
терани», «Балмікс» та
«Феміда». Відділ культури, мо-
лоді та спорту Новояворівської
міської ради забезпечив медалі
та кубки для нагородження. Для
благодійного збору я звернула-
ся у доброчинний фонд «Місто
добрих людей», що діє в Ново-
яворівську, й запитала, потреби
якої бригади зараз актуальні.
Таким чином нам  вдалося
зібрати та передати 21800 гри-
вень. Хорошим завершенням
турніру було підписання прапо-
ра командами, який передали
разом з коштами 103-ій бригаді
ТрО, та вручення командою пе-
реможців кубка родині Героя.
Такий захід плануємо проводи-
ти щорічно, адже нашим обо-
в’язком є вшанування пам’яті
Тараса Бучка саме футбольним
турніром.

– До якої позанавчальної
діяльності ще доєднуєтеся?

– Пригадую, в рамках волон-
терської акції, до якої я долучи-

лася вперше 2020 року, ми пе-
редавали одяг людям у потребі.
Запросила мене приєднатися,
до  слова, також Андріана .
Відтоді, крім культурно-про-
світницької діяльності, також
беру активну участь у загально-
університетській волонтерській
організації «Misericordia» під
наставництвом Тараса Кадоб-
ного. Разом з ним та іншими
учасниками цієї структури ми
вже не один рік допомагаємо як
військовим, відповідаючи на їхні
запити, так і діткам у сиротинці
на вул. Стрімкій, долучаємося до
акцій благодійного фонду «Карі-
тас», організовуємо пізнавальні
лекції у школах Тернополя тощо.
Ще з першого курсу навчання

в ТНМУ я є також учасницею

університетського хору, який
щороку тішить слухачів своїми
колядками на Різдво та іншими
виступами. Скажімо, нещодавно
у нас був концерт до річниці з на-
годи дня народження видатного
українського композитора та ви-
конавця Володимира Івасюка.

– Зізнайтеся, як ви все це
встигаєте? Крім того, ще й ус-
пішно навчаєтеся, так?

– Намагаюся (усміхається).
Зізнаюся чесно, інколи хочеть-
ся, щоб у добі була додаткова
година, а в тижні – щонаймен-
ше – додатковий день, аби мож-
на було встигати ще більше. Та,
гадаю, головним правилом для
цього слугує самодисципліна й
детально розпланований день.
Лише в такому разі можна ра-
ціонально розподілити власні
внутрішні ресурси та видати
найкращий результат. Якщо не
мати плану – то справді можна
нічого не встигнути.

– Назвіть три слова, що най-
краще характеризують вас.

– Гадаю, це будуть відпові-
дальність, перфекціонізм та
емпатія . Якщо  я пообіцяла
щось зробити, отже, зроблю це
будь-якою ціною. Для мене та-
кож важливо, коли я взялася за
щось, то зробити це якнайкра-
ще, тому дотримуюся правила
«Зробити або добре, або вза-
галі не братися за це». Вважаю
себе емпатичною, адже завж-
ди співпереживаю людям, на-
магаюся допомогти знайти роз-
в’язання їхньої проблеми та не
залишити з бідою сам на сам.

– Як вважаєте, цих якостей
достатньо, щоб бути доброю
лікаркою? Що ще потрібно?

– Щоб бути доброю лікаркою,
також обов ’язково
ще потрібен внут-
рішній стержень. На-
віть для того, щоб,
вступивши в медич-
ний виш, успішно за-
кінчити його. Тобто
поставити мету та
вміти досягати її. А
ще, з одного боку,
маючи емпатію до
пацієнтів, з іншого –
зберігати при цьому
холодний розум.

– Хто надихнув
вас  на  професію
лікаря? В якій сім’ї
ви формувалися?

– Я виросла у зви-
чайнісінькій сім ’ ї.
Мама Жанна – пе-
карка, тато Андрій –
інженер. Моє дитин-
ство було дуже щас-
ливим і безтурбот-
ним, що, на жаль, за-
раз забрали у
сучасних дітей. Га-
даю, саме хороше
виховання та при-
клад батьків зроби-
ли з мене ту, якою я
є. Медиків у нашій

родині не було. Найближчий
медик з мого оточення – моя
хрещена мама Юлія, лікарка
загальної практики. Вона зав-
жди мені дуже імпонувала як
людина, тож, можливо, я й на-
дихнулася її прикладом.

– Коли остаточно вирішили,
що медицина – це ваше? І чому
обрали ТНМУ?

– Серйозно про медицину
почала замислюватися ще у 8-
9 класі, коли моя вчителька з
біології Тетяна Федорівна Бед-
нарчук прищепила мені любов
до свого предмета. Пригадую,
як після обласної олімпіади у
восьмому класі я подумала:
«Раптом мені сподобається
біологія людини в 9 класі й я
піду цією стежкою?». Так і тра-
пилося: в 10 класі я остаточно
збагнула, що більше в жодній
галузі себе не уявляю. ТНМУ
обрала не вагаючись, адже
Тернопіль – моє рідне місто, й

у такий відповідальний момент
у житті хотілося залишатися
там, де все знайоме та поруч
близькі люди.

– Чи обрали вже  спеці-
альність?

– Над спеціальністю ще роз-
думую, адже хочеться макси-
мально виважено обрати на-
прямок, в якому надалі працю-
ватиму більшу частину свого
життя. Можу сказати точно, що
не буду онкологом і хірургом.

– Маючи багатий студентський
досвід, що порадили б нинішнім
і майбутнім першокурсникам?

– Найголовніше – не боятися
та йти до своєї мети. Не дивити-
ся на когось та не жити їхнім
розумом, адже це ваше життя й
лише ви знаєте, як буде най-
краще саме для вас. А ще по-
глинути якнайбільшу кількість
інформації в перші три роки на-
вчання, бо це найголовніша
база, без якої клінічні предме-
ти на 4-6 курсах будуть у кілька
разів складнішими для розумі-
ння та вивчення.

– Чи змінила вас війна та як?
– Так, безумовно, змінила.

Війна показала мені, що найці-
нніше, що в нас є, – це наше
життя та життя наших близьких.
Жодні гроші, жодна кар’єра не
замінить рідних людей. Тому
передусім я переглянула власні
пріоритети у житті, профільтру-
вала оточення та ще більше
сформувалася як особистість.

– Де черпаєте сили у складні
моменти?

– Оскільки моя найбільша
цінність – мої близькі, то вони й
є моєю силою: моя кохана лю-
дина, батьки, друзі. Вони завж-
ди знаходять потрібні слова,
щоб підтримати мене та не дати
впасти духом. У такі моменти я
розумію, що не одна, та мені
стає набагато легше пережити
складні епізоди в житті.

– Ким себе бачите у майбут-
ньому?

– У майбутньому я бачу себе
щасливою, реалізованою дру-
жиною, мамою, донькою, под-
ругою та лікаркою, яка допомог-
ла не одній людині насамперед
не загубити своє здоров’я.

– Про що мрієте?
– Моя найголовніша мрія, як і

в кожного свідомого українця
зараз, – жити на своїй землі,
розмовляти своєю мовою та не
боятися, що ось-ось на голову
щось прилетить.

– За що найбільше вдячні на-
шому університету?

– Найбільше вдячна ТНМУ за
людей,  яких зустріла в цих
стінах, за безцінний досвід і
школу життя, що отримала тут
за ці шість років. І звісно, за ґрун-
товні знання, що залишаться зі
мною назавжди.

ЯНА ЧАЙКА: «ЧИМ БІЛЬШЕ ДОБРИХ СПРАВ
ЗРОБИМО, ТИМ БІЛЬШИЙ «ПЛЮСИК» НАМ
ЗАРАХУЄТЬСЯ ДЕСЬ ВИЩЕ»

Мар’яна ЮХНО-ЛУЧКА
Світлина

Миколи ВАСИЛЕЧКА
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Доцентка
Ірина ПРИВРОЦЬКА:

«У МЕНЕ БУВ
ВЗІРЕЦЬ Й Я
МАЛА НА КОГО
РІВНЯТИСЯ»

– Пані Ірино, крім роботи зі
студентами та наукових дослі-
джень, на вас покладені обо-
в’язки ще й завучки кафедри.
Чи важка ця «керівна» ноша?

– Завуча я б швидше назвала
не керівником, бо керує кафед-
рою завідувач, а координато-
ром чи модератором, бо це та
людина, яка забезпечує коор-
динацію студентства, викла-
дацького складу з адміністра-
цією вишу. Принаймні так собі я
цю посаду уявляю. Звісно, певні
засади адміністрування тут при-
сутні й людський чинник теж
ніхто не відміняв, але в мене є
власне правило: стався до лю-
дей так, як би ти хотіла, щоб ста-
вилися до тебе.

– Чудовий життєвий прин-
цип, і не лише для завучки…

– Звичайно. У спілкуванні з
колегами-викладачами, студен-
тами намагаюся бути якомога
толерантнішою та виваженою,

бо ж, зрозуміло, що в кожного
свої емоції, рівень психологічної
рівноваги, хтось переживає у
собі, а хтось спалахує, мов
сірник, тому потрібно бути до
всього готовою. По житті я при-
хильниця справедливих засад і,
певна річ, в цій адміністративній
роботі. Щоправда, коли йдеть-
ся про вирішення таких «боліс-
них» питань, як розподіл наван-
таження між викладачами, то
тут найкраще спрацьовує метод
колегіальності та принцип спра-
ведливості. Ми збираємося всім
колективом і у відвертій розмові
озвучуємо думку кожного члена
команди, а після обговорення
приймаємо те чи інше рішення.
Адже завуч не може бути дис-
танційований від колективу, бо
він є його частиною. Колектив –
це жива динамічна структура,
яка має видати у підсумку най-
кращий результат.

– Результатом, як я розумію,
є знання студентів?

– Не так знання, хоча й вони
також дуже важливі, як мож-
ливість розвинути в них розмаїті
вміння та навички. Це те, що
знадобиться  впродовж усіх
років навчання й у майбутньо-
му професійному житті. До нас
на кафедру приходять першо-
курсники, тому маємо, крім фун-
даментальних знань, навчити їх

Понад двадцять років минуло з того дня, коли доцен-
тка кафедри медичної біології Ірина Привроцька впер-
ше переступила поріг нашого університету. В її житті
тісно переплелися медицина, біологія та педагогіка, а
згодом додалася ще й наукова царина, в якій вона досяг-
ла власних вершин.

вмінню «виловлювати» серед
широкого інформаційного пото-
ку саме те, що потрібне, здат-
ності встановлювати причинно-
наслідкові зв ’язки. Скажімо,
коли йдеться про будь-яке зах-
ворювання, то воно, як прави-
ло, розпочинається зі змін у
клітині. Ось тоді вже виникають
запитання – а в якій частині
клітини, а як відбуваються
зміни, а в що вони трансформу-
ються? І таких питань можна
поставити безліч, чим більше їх
у студента виникає, то тим кра-
ще він заглиблюється в розумі-
ння та сутність цих процесів.
Іноді студенти ставлять такі го-
ловоломки, про які я б ніколи
не здогадалася. Це і є найпрог-
ресивніша риса студентства:
знайти те, чого не видно на по-
верхні та самостійно дійти істи-
ни.

– Дехто ще називає це «ге-
ном допитливості», якою має
володіти кожен науковець. Хто
допоміг вам розвинути у собі
цю здатність?

– Трапилося так, що в моєму
студентському житті поєднали-
ся два суміжних напрями – біо-

логія та медици-
на. Все розпоча-
лося зі шкільних
років, коли мені
тато передплатив
журнал «Юний на-
тураліст», який ду-
же вирізнявся тоді
серед сірої маси
друкованих ви-
дань – у кольорі, з
цікавими ілюстра-
ціями, найновіши-
ми дослідження-

ми. Так я захопилася природ-
ничими науками.  У  школі
відвідувала гуртки з біології, при-
родознавства. Але згодом мене
зацікавила медицина. Пора-
дившись з батьками, серед
інших навчальних закладів я
вирішила обрати Кременецьке
медичне училище. Очевидно, то
доля так скерувала, бо там зус-
тріла дуже багато хороших вик-
ладачів, які заклали базові
знання з медицини. Навіть за-
раз, коли я приїжджаю у Креме-
нець – місто моєї юності, то ще
на в’їзді серце починає битися
частіше, там навіть аура особ-
лива, чудова природа, ботаніч-
ний сад, вікові дерева, унікаль-

на архітектура. Кураторкою для
нашої групи призначили особ-
ливу викладачку, а нині доцент-
ку нашого університету, пись-
менницю Лесю Іванівну Роман-
чук, яка відіграла велику роль
наставника в моєму студентсь-
кому та особистому житті. Одно-
го разу, коли вона організувала
черговий творчий вечір, мене
поставили в пару з моїм май-
бутнім чоловіком у танцюваль-
ному номері, з того часу ми
«танцюємо» разом вже 28
років, як я жартую. Щодо універ-
ситетських років, а я навчалася
на природничому факультеті
ТНПУ, то там була велика плея-
да талановитих, залюблених у
свою справу викладачів. Серед
тих, ким я особливо захоплюва-
лася, – легенда нашого факуль-
тету, професор і колишній декан
Микола Миколайович Барна.
Особливо  притягувало  його
вміння пояснювати складні речі
простими словами, тобто дохі-
дливо для сприйняття, що дуже
важливо для майбутнього педа-
гога. Отож у мене був взірець і я
мала на кого рівнятися. Хоро-
шого викладача можна визна-
чити по тому, чи вміє він донес-
ти до студента «важку» інфор-
мацію, в цьому, власне , й
полягає педагогічний талант. У
Миколи Миколайовича це вихо-
дило просто блискуче.
Доцентка Любов Степанівна

Похила в нас викладала мето-

дику навчання біології, а
привабила  вона мене
своєю спокійною вдачею,
мені подобалася її м’яка
жіноча енергія. Пригадую,
як ми вивчали методичні
підходи викладання пред-
мета для дітей різного віку.
Вона дуже коректно й де-
лікатно пояснювала мате-
ріал, вибудуваний на ре-
альних життєвих ситуаціях,
а це було дуже цікаво й не
нудно.
Заняття з біохімії в Окса-

ни Богданівни Столяр та-
кож назавжди збереглися
в пам’яті, бо цю важку на-
уку  вона  так легко  нам
репрезентувала .  Мала
вміння пояснити, доступно
розтлумачити. Згодом скла-
лося так, що я в неї ж кан-
дидатський іспит склада-

ла, і кандидатську дисертацію
саме з біохімії захистила. На-
разі не полишаю відстежувати
науковий шлях своєї колишньої
наставниці, бо вона не припи-
няє творчий пошук, розвиває
сучасні прогресивні напрями
цієї науки.
Узагалі вважаю, що вміння

викладача зацікавити, залюби-
ти у свій предмет є найголовні-

шим. Так склалося, що доля по-
дарувала мені чудових викла-
дачів і дві цікавих галузі – меди-
цину та біологію, які тепер зав-
жди поруч у моєму житті.

«БАТЬКИ
НАВЧИЛИ
НАЙГОЛОВНІШОЇ
НАУКИ – ЖИТТЯ»

– Як виховували вас батьки?
– Вони сформували мене як

особистість, заклали моральні
та життєві засади та навчили най-
головнішої науки – життя. Саме
батьки є першими нашими вчи-
телями. Мої батьки – інженери,
працювали на Тернопільському
комбайновому заводі. Тато –
Богдан Мирославович очолював
конструкторське бюро, де роз-
робляли креслення для
сільськогосподарської техніки, в
нього на ті часи було чимало ра-
ціоналізаторських розробок,
патентів на винаходи. Отож часу
вільного мав обмаль, але з уро-

ками допомагав. Якщо щось не
вдавалося, скажімо, задача з
математики, то він завжди пояс-
нював, як самій упоратися: «Не
квапся, подумай, ти зможеш.
Якщо зрозумієш логіку задачі, то
сама знайдеш вирішення й на-
довго запам’ятаєш». І це прав-
да, бо те, що прийшло до нас
дуже легко, й минає дуже швид-
ко, а чого досягли власними зу-
силлями, з нами назавжди.

– Якою була ваша мама?
– Мама – Ганна Іванівна була

берегинею роду, навчала мене
всіх жіночих премудростей – як
стіл сервірувати, щось смач-
неньке приготувати чи спекти,
всі ці вміння від неї, вміла дару-
вати родинне тепло, відчуття
сімейного затишку. Одинадцять
років тому вона відійшла за вічну
межу й для мене це була вели-
ка втрата, яку я важко пережи-
ла. Моя мама була дуже світлою
людиною, яка об’єднувала та
згуртовувала всю родину. Для
мене вона стала і подругою, і
дбайливою мамою, в якої мож-
на було запитати будь-якої по-
ради. Якщо щось трапилося, то
куди найперше побіжиш, звісно,
до мами. Цікаво, що жодного
разу вона не змусила мене
прийняти її рішення, лише ске-

ровувала, радила, але свої про-
блеми розв’язувати доводило-
ся самій. І це, напевно, найцін-
ніше, бо так виховується відпо-
відальність. Мама навчала, як
бути відповідальною за власні
слова, вчинки. Кажуть, що сло-
во – не горобець, випустиш – не
спіймаєш, тому вчила мене кон-
тролювати свої емоції, обдума-
ти перш ніж висловлювати влас-
ну думку. Вона працювала в мо-
лодому колективі, може й тому
в душі була такою молодою та
співзвучною зі мною, ніколи ні
до чого не змушувала, поради
були коректними, а про автори-
тарність чи примус й мови не
могло бути. Ми з братом відчули
материнську любов сповна,
тому й я намагаюся бути доб-
рою матір’ю для своїх дітей.

– Коли вам запропонували
роботу в нашому університеті,
що порадила мама?

– Пропозиція, певна річ, заці-
кавила, але були великі сумні-
ви, вагалася, бо мала прийня-
ти доленосне для себе рішення.

Ірина БУТРИН (ПРИВРОЦЬКА) з батьками та братом (1986 р.)

Ірина ПРИВРОЦЬКА (друга праворуч) з однокурсниками (1999 р.)

Ірина БУТРИН (ПРИВРОЦЬКА) (1984 р.)



¹ 6 (599)
26 áåðåçíÿ 2024 ðîêó

Â²ÒÀËÜÍß 7
«УМІННЯ ВИКЛАДАЧА ЗАЦІКАВИТИ, ЗАЛЮБИТИ
У СВІЙ ПРЕДМЕТ Є НАЙГОЛОВНІШИМ»
Я розуміла, що праця в універ-
ситеті надто відповідальна, бо
це і робота зі студентами, і нау-
кова діяльність. Зате в мами не
було жодних сумнівів, як сьо-
годні пам’ятаю її слова : «Ірин-
ко, ти ж гарно навчалася, відпо-
відальна й у тебе все вийде, ти
навіть сама не знаєш, які в тебе
резерви». І справді, ми самі не
знаємо на що здатні, доки не
спробуємо.
В університет я потрапила

через знання англійської мови.
2003 року ТНМУ розпочав ак-
тивно приймати на навчання
іноземних студентів і, зрозумі-
ло, потребував викладачів зі
знанням англійської мови. При-
гадую, як колишня завідувачка
кафедри медичної біології, про-
фесорка Лідія Теодорівна Кот-
ляренко познайомила мене з
професором Іваном Олександ-
ровичем Ситником, який провів
зі мною співбесіду, і йому, оче-
видно, сподобалася моя анг-
лійська. Так з легкої руки цих

двох людей я потрапила до уні-
верситету.

«ДУЖЕ ХОТІЛА,
АБИ МОЇ ЛЕКЦІЇ
БУЛИ ЦІКАВИМИ
ДЛЯ СТУДЕНТІВ»

– Важко було адаптуватися?
– Я одразу відчула, що ця ро-

бота мені до душі, змогла по-
єднати те, що, власне, й прагла
опанувати – медицину та біоло-
гію. Певний час працювала у
секторі навчального відділу й
одним з моїх обов’язків був об-
рахунок навчального наванта-
ження викладачів усього уні-
верситету. Цей досвід мені те-
пер у великій нагоді. Звісно,
доводилося здобувати й нові
знання, вчитися лекторському
мистецтву, вмінню цікаво пода-
вати навчальний матеріал. Дуже
багато цінного почерпнула у
своєї наставниці Лідії Теодорів-
ни Котляренко, яку студенти
слухали затамувавши подих.
Дуже хотіла, аби мої лекції ста-
ли теж цікавими для студентів,
такими, що здатні мотивувати,
розбудити інтерес до цієї науки.

І коли зараз за ці знання та мо-
тивацію до навчання дякують
нинішні шестикурсники, то, ви-
ходить, мені це вдалося.

– Як відбулося ваше станов-
лення в науці, чого вдалося
досягти?

– Мені пощастило зустріти на
своєму шляху надзвичайно
чудову людину, яка стала
моєю науковою мамою, –
Тамару Муратівну Кучме-
ровську. Вона  навчила
мене науковому пошуку,
вмінню оцінювати, аналізу-
вати та узагальнювати от-
римані результати дослід-
жень і порівнювати з відо-
мими фактами. Пригадую,
як після захисту моєї кан-
дидатської дисертації вона
промовила: «Пишаюся ва-
ми, Ірино Богданівно». Для
мене це були найсолодші
слова, бо я вклала в цю ро-
боту стільки праці, зусиль,
які належно оцінила моя
Вчителька.
Щодо нинішньої моєї на-

укової занятості, то поєдную два
наукові напрямки: біохімічний
та паразитологічний. Продов-
жую співпрацю зі своїм науко-
вим керівником Тамарою Мура-
тівною Кучмеровською, вивчаю-
чи особливості метаболізму за
умов розвитку захворювань
підшлункової залози, зокрема
панкреатиту та цукрового діабе-
ту. Разом з колегами кафедри
розвиваємо паразитологічний
напрямок, бо паразитологічні
хвороби наразі за поширенням
поступаються лише гострим
респіраторним захворюванням.
У сучасному динамічному світі
спостерігаємо велику міграцію
населення, тому з’являються
певні збудники захворювань, які
до цього в нашому регіоні не зу-
стрічалися. Ця проблема є особ-
ливо важливою й у часи війни
як для військових, так і цивіль-
них. На нашій кафедрі проводи-
ли активні дослідження з біо-
логії, екології та заходів обме-
ження чисельності іксодових
кліщів в урбоценозах та агроце-
нозах західного регіону України,
до якої я теж була причетна.

– Яку професійну перемогу
вважаєте найвагомішою?

Ірина ПРИВРОЦЬКА зі студентами кураторської групи (2016 р.)
Ірина ПРИВРОЦЬКА із сім’єю (2016 р.)

Ірина ПРИВРОЦЬКА (друга праворуч) з колегами (2023 р.)
– У моєму науковому доробку

нині понад 20 статей, серед яких
є ті, що ввійшли до науковомет-
ричної бази Scopus і Web of
Science. Моя викладацька ро-
бота теж гідно оцінюється сту-
дентами в щорічних рейтингах,
адже згідно з анкетуванням я
входила до «п’ятірки» найкра-
щих лекторів або викладачів, що
проводять практичні заняття.
Пишпюся тим, що в доволі зріло-
му віці склала іспит на володін-
ня англійською мовою рівня В2.

«ДІМ – ЦЕ ТЕ
МІСЦЕ, ДЕ
ЗАВЖДИ ПАНУЄ
ЛЮБОВ»

– Як відпочиваєте від такого
насиченого ритму життя?

– Кожен, хто працює з людь-
ми та має тісні емоційні контак-
ти, потребує відновлення жит-
тєвих сил. У мене ці процеси в
різні відрізки життя відбували-
ся по-різному. Колись дуже по-
любляла вишиття, могла годи-
нами просиджувати за полот-
ном, для мене це була своє-
рідна медитація. До повномас-
штабного вторгнення моско-
витів в Україну дуже любила по-
дорожі, обожнюю архітектуру
нових місць, незвичайні манд-
рівки, фотографую флору та фа-
уну, бо ж біологія, як розумієте,
завжди поруч. Дуже цікаво на-
живо зустріти рослинку, яку ра-
ніше бачила чи вивчала хіба за
малюнком. Зараз свої природ-
ничі пристрасті втамовую на

присадибній ділянці в батька,
де пробую вирощувати квіти, ек-
зотичні рослини. Робота з рос-
линами «заземлює» та насичує
життєдайною енергією, дає
можливість відновити життєвий
ресурс, от шкода лише, що часу
мало.

– Яку пору року любите най-
більше?

– Весну. Від ранньої пори –
коли земля пробуджується від
зимового сну та тішить нас свої-
ми пахощами, й до пізньої –
коли вже цвітуть тюльпани,
пишним квітом вкриваються
сади й усе навколо буяє. Це
пора надії, сподівань, мрій. У
такий час ми всі сподіваємося,
що добро обов’язково перемо-
же зло й таки настане те «кра-
ще».

– Є власні рецепти чи ритуа-
ли наповнення енергією?

– Читання творів сучасних
письменників для мене це зав-
жди нова енергія, точніше ,
обмін енергіями та можливість

абстрагуватися від звичного се-
редовища. Ти дізнаєшся щось
нове , наповнюєшся  новими
емоціями, переживаєш, подо-
рожуєш і з головою поринаєш у
захопливий та незвіданий світ
сюжетного простору. Люблю те-
атр, його утаємничену атмосфе-
ру, гру улюблених акторів, су-
часні постановки талановитих
режисерів.

– Чоловік теж розділяє вашу
пристрасть до театру?

– Так. Ми разом відвідуємо не
лише театр, але й інші мистецькі
заходи.

– Що для вас є точкою опори
в нинішні такі нелегкі часи?

– Сім’я. Чоловік – Віталій Ми-
колайович, донька Анастасія,
син Вадим, невістка Ольга й
батько – найрідніші люди в моє-
му житті. Дім для мене – це те
місце, де завжди панує любов,
увага, спокій, взаєморозуміння,
саме те, що потрібно людині,
аби відчувати себе захищеною,
відпочити душею, зняти нерво-
ву напругу, якщо є. Ми з чолові-
ком знайомі ще зі студентських
років. Я була першокурсницею,
а він студентом третього курсу.
Наш шлюб є раннім, бо одружи-
лися зразу після завершення
навчання, але він триває вже 28
років. Ми разом пройшли всі
труднощі, які посилала нам
доля, кожен обрав свій профе-
сійний шлях, але теплі стосунки
взаємодопомоги, підтримки,
розуміння не згасли. Наразі чо-
ловік поєднує хірургію та обо-
в ’язки медичного директора
Тернопільської комунальної

міської лікарні №2. Зараз у ньо-
го з’явилося більше адміністра-
тивної роботи й він жартує, що
вже вийшов на мій рівень, маю-
чи на увазі що «паперова» ро-
бота й його не оминула.

– Діти також обрали медици-
ну?

– Син отримав освіту юриста,
але мешкає за кордоном, де
розвиває власну справу. А от
донька пішла нашою з чолові-
ком стежкою. Не знаю, чи буде
вона, як батько, хірургом, бо
поки що навчається на першому
курсі нашого університету. Але
каже, що не помилилася у виборі
професії. Гадаю, час покаже.

– Що може подарувати вам
емоцію?

– Та будь-що. Головне, щоб
вона була приємною. Дуже люб-
лю сюрпризи, подарунки, яких
не очікуєш, зустрічі, яких не пла-
нуєш, книги, про які й не здога-
дуєшся.

– Про що мрієте?
– Про Перемогу, щоб настав

мир в Україні й не гинули наші
хлопці та дівчата на цій жор-
стокій війні, і щоб мої діти були
гідними людьми.

Лариса ЛУКАЩУК
Ірина ПРИВРОЦЬКА зі студентами під час роботи в навчально-
біологічному музеї ім. І.Я. Яременка кафедри медичної біології
(2017 р.)
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ДО 170-РІЧЧЯ ВІД ДНЯ
НАРОДЖЕННЯ ІВАНА
ГОРБАЧЕВСЬКОГО

(Продовження на стор. 9)

«Нетерпляче вижидаю
щасливої хвилини, коли всі
наші наукові працівники,
розпорошені по світі, змо-
жуть разом стати  до
спільної наукової праці на
рідній землі для слави і
добра української і світо-
вої науки». З такими сло-
вами 2 червня 1927 року
звернувся Іван Якович Гор-
бачевський до учасників
з’їзду природників і лікарів
у Львові, визначивши тим
самим найважливішу ідею,
що живила його впродовж
усього життя.

Іван Горбачевський належить
до числа тих українців, яким су-
дилося народитися в лиху годи-
ну українського бездержав’я, а
тому вони змушені були шукати
кращої долі в чужих світах, пра-
цюючи на благо інших держав і
народів. Із подарованих йому
Богом 88 років життя майже 70
Іван Якович прожив за межами
рідної землі, та ніколи не пори-
вав зв’язку з Україною й пос-
тійно підкреслював своє украї-
нське походження.
Він, син провінційного галиць-

кого греко-католицького свяще-
ника, став доктором медичних
наук, професором, обирався
деканом медичного факульте-
ту та ректором Карлового уні-
верситету в Празі, був членом
Санітарної ради Чеського Коро-
лівства, Найвищої ради здоро-
в’я Австро-Угорщини у Відні,
першим міністром народного
здоров’я Австро-Угорщини, рек-
тором Українського вільного
університету, дійсним членом
Наукового товариства імені
Шевченка, дійсним членом Ака-
демії наук Української РСР, но-
мінантом на Нобелівську пре-
мію. Перелік титулів можна про-
довжувати, та при цьому Іван
Горбачевський ніколи не забу-
вав про те, що він українець й
до останнього подиху залишав-
ся щирим патріотом України.
Іван Якович Горбачевський

народився 15 травня 1854 року
у селі Зарубинці Збаразького
повіту, що на Тернопільщині, в
родині священника Якова Гор-
бачевського. Батьки виховували
свого первістка, вміло поєдну-
ючи ідеї християнської виховної
системи з традиціями народної
педагогіки.
Закінчивши початкову чоти-

рикласову школу для хлопців з
обов ’язковою австрійською
шкільною програмою в Зба-
ражі, Іван Горбачевський про-
довжив навчання в класичній
гімназії м. Тернополя (1864-
1872 рр.). Гімназійний період
дуже важливий у біографії май-
бутнього вченого: тут він не лише
здобув ґрунтовні знання з гума-
нітарних та природничих дис-
циплін, але сформувався як
соціально активна та націо-
нально свідома особистість. У

ВИДАТНИЙ УЧЕНИЙ, ГРОМАДСЬКИЙ
ТА ПОЛІТИЧНИЙ ДІЯЧ

січні 1864 року Михайло Чач-
ковський та Іван Пулюй у Тер-
нопільській класичній гімназії
організували «Громаду» – тає-
мне учнівсько-студентське това-
риство. Його активними члена-
ми були Іван Горбачевський,
Олександр  та  Володимир
Барвінські, Михайло Бориске-
вич, Євген Олесницький, Андрій
Січинський.
Роботу товариства проводили

у суворій конспірації. Організо-
вували суботні, недільні та свят-
кові зібрання, готували тема-
тичні реферати, декламували
твори українських письмен-
ників. Учасниками товариства
була сформована власна бібліо-
тека, що складалася з творів
українських авторів та періодич-
них видань, яка передавалася
наступним поколінням гімна-
зистів. У 1871-1972 рр. Іван Гор-
бачевський очолював «Гро-
маду». Саме він займався
передплатою українського
часопису «Правда» та поши-
рював його серед одноклас-
ників.
Займаючись громадською

діяльністю, Горбачевський
водночас вчився старанно та
наполегливо, досконало
опановуючи основи матема-
тично-природничих наук і
філософію, й 1872 року успі-
шно закінчив гімназійний
курс. Усупереч сподіванням
рідних і традиціям свяще-
ницьких сімей він відмовив-
ся від подальших теологіч-
них студій та рішуче визна-
чив для себе інший шлях –
медицину. Для подальшого
навчання  Горбачевський
обрав лікарський факультет
Віденського університету.
Вступивши до університету в

жовтні 1873 року, він з таким
запалом поринув у науку, по-
єднавши ретельні студії з фун-
даментальним дослідницьким
напрямом, що привернув увагу
знаменитих професорів. «Як
молодий студент другого року
медицини я живо заінтересу-
вався першими основними на-
уками медичного студія: фізіо-
логією, а далі лікарською хе-
мією. Тодішній знаменитий
фізіолог медичного факультету
Брюкке прийняв мене до свого
інституту, де я міг працювати і
звідти вийшла моя перша нау-
кова праця (1875року)», – при-
гадував згодом відомий науко-
вець. Стаття «Про вестибуляр-
ний нерв» («Uber den Nervus
vestipuli») підсумовувала ре-
зультати самостійно проведе-
них досліджень і була опубліко-
вана в збірнику праць Цісарсь-
кої академії у Відні. Молодий
дослідник був відзначений ке-
рівництвом університету та став
членом німецького наукового
товариства.
Горді з успіхів свого земляка,

українські студенти запропону-
вали йому очолити товариство
«Січ». Суттєві зміни в діяльності
товариства після обрання його

головою Горбачевського одра-
зу спостеріг Іван Франко: «… У
лоні самої «Січі» почали вироб-
лятися люди, що не їли даром
університетського хліба, відда-
лися науці серйозно, не для
посади та кар’єри, такі люди, як
Ів. Пулюй, Ів. Горбачевський та
інші. Вони творили зразу тиху
опозицію проти шумного кнай-
пового життя «Січі» і проти ру-
тенщини».
Цього ж року професор Ернст

Людвіг запросив Горбачевсько-
го на роботу в інститут лікарсь-
кої хімії Віденського університе-
ту. Там молодий учений працю-
вав спочатку демонстратором,
а  потім  – асистентом . На-
прикінці 1877 року Горбачевсь-
кий закінчив медичні студії, за-
хистив  дисертацію і  добув
ступінь доктора всіх лікарських
наук. Це дало змогу йому цілком

присвятити себе викладацькій
роботі та розпочати низку лабо-
раторних досліджень, що ,
врешті-решт, завершилися
відкриттям світового значення.
У  листопаді 1882 року в

збірнику Віденської академії
наук була опублікована основ-
на й найважливіша праця Івана
Горбачевського «Синтез сечо-
вої кислоти» («Synthese der
Harnsaure»). Ретельні біографи
дуже часто наголошують, що
наукове повідомлення вченого
налічувало лише 40 рядків і по-
чиналося словами: «Мені вда-
лося добути штучно сечову кис-
лоту таким чином: чистий гліко-
кол  (добутий з гіпюрової
кислоти) був подрібнений у
дрібний порошок, змішаний з
10-кратною кількістю чистої до-
бутої з ціанокислого амонію се-
човини і швидко нагрітої в колбі
на металічній бані до 200-230 °С
аж поки спочатку безколірна і
зовсім світла рідина забарвила-
ся в коричнувато-жовтий колір і
стала каламутною ...», а закін-
чувалося фразою: «Я залишаю
за собою право на продовжен-
ня досліджень, про які велась
мова». У науковому світі це був
найбільший успіх у галузі орган-
ічного  синтезу ще  з часів
Фрідріха Велера, який 1828
року здійснив перший синтез

органічної речовини з неорган-
ічної й тим самим завдав удару
віталістичному вченню про т. зв.
життєву силу.
Синтезувати сечову кислоту

намагалися такі видатні хіміки,
як Лібіґ, Валєр, Ваєр, Ненць-
кий, Фішер і Піннер, проте вда-
лося це зробити саме українсь-
кому вченому Іванові Горба-
чевському на 28 році  свого
життя. Старенький професор
Брюкке, щиро радіючи успіху
свого учня, прийшов привітати
його особисто. Ціла низка нау-
кових часописів (у тому числі й
«Львівський аптекарський часо-
пис») майже одразу передруку-
вало публікацію про нове
відкриття в галузі хімії.
Завдяки цьому відкриттю

1883 року Карловий університет
у Празі, який Карл ІV заснував
ще 1348 року, запросив Івана
Горбачевського на посаду про-
фесора медичного факультету,
також науковцю було запропо-
новано організувати та очолити
кафедру лікарської хімії. Він
переїхав до Праги й 1883 року
був обраний на посаду надзви-
чайного професора, а через рік
(1884 р.) звичайного професо-
ра лікарської хімії з одночасним
викладанням фармакології. Тут
Горбачевський, по суті, став ос-
новоположником нової галузі
науки й розвинув її так, що ви-
никла необхідність організації
нового інституту, який завдяки
старанням ученого було відкри-
то в Празі на вул. Катарінській,
32. Кафедра лікарської хімії
розміщена в цьому приміщенні
й нині, а в деканаті на почесно-
му місці висить портрет нашого
славетного краянина.
Активну організаційно-адмініст-

ративну діяльність Горбачевсько-
му доводилося поєднувати з інтен-
сивною навчально-методичною
роботою. Крім занять з хімії, він
читав лекції з фармакології, ток-
сикології, фізіології та дієтетики й
водночас продовжував дослід-
ження в галузі синтезу сечової
кислоти, вивчав шляхи її утворен-
ня в організмах людини та ссавців.
Серія проведених експериментів
завершилася низкою публікацій у
наукових часописах й підсумко-
вою доповіддю «Про теорію утво-
рення сечової кислоти» (Вісба-
ден, 1891 р.). Подальші дослід-
ження в цьому напрямку дали
підстави вченому стверджувати,
що утворення сечової кислоти та
її вміст суттєво залежить від
клінічного стану людини, факторів
живлення тощо.
У цей період праця Івана Гор-

бачевського була багатогран-
ною й головне – результатив-
ною та послідовною в багатьох
площинах. Його кар’єра стрімко
розвивалася , його особисті
якості як викладача, наставни-
ка та наукового керівника забез-
печили вченому високий та не-
заперечний авторитет, тому
Івана Яковича чотири рази оби-
рали деканом медичного фа-
культету (1889-1890, 1894-1895,

1904-1905, 1911-1912 рр.), а
1902-1903 рр. – ректором Кар-
лового університету.
За визначні заслуги проф.

Івана Горбачевського обрали до
найвищих рад і комісій Австро-
Угорської імперії. Він був членом
Санітарної ради Чеського Коро-
лівства (1889 р.) і членом Най-
вищої ради здоров’я Австро-Угор-
щини у Відні. Науково-практич-
на діяльність ученого відзначена
однією з найвищих державних
нагород – орденом Залізної Ко-
рони ІІІ ступеня (1898 р.).

1900-й рік був особливо важ-
ливим для Івана Горбачевсько-
го як науковця. 2-3 серпня він
очолив українську делегацію на
Міжнародному лікарському кон-
гресі в Парижі, де був обраний
віцепрезидентом та президен-
том хімічної секції. Так українсь-
ка наука на світовому рівні ут-
верджувала свої позиції – навіть
в умовах бездержавності. Цьо-
го ж року Горбачевський очолив
біологічну секцію на ІІІ з’їзді чесь-
ких природодослідників і лікарів
та виступив з доповіддю «Про
утворення жиру в тваринному
організмі», яка разом з новим
дослідженням питання барвни-
ка крові в царині судово-лікарсь-
кої медицини була опублікова-
на в матеріалах конгресу.
Суспільно-соціальну діяль-

ність Іван Горбачевський успіш-
но поєднував з науково-дослід-
ною (опублікував низку дослі-
джень на тему охорони здоров’я
робітників і санітарно-гігієнічно-
го стану в країні) та навчально-
методичною. Досвід викладаць-
кої роботи забезпечив мож-
ливість втілення давнього за-
думу вченого – написання ака-
демічного підручника медичної
хімії чеською мовою в чотирьох
томах (неорганічна, органічна та
фізіологічна хімія, 1904-1908
рр.). Підручник «Лікарська хімія»
Івана Горбачевського був основ-
ним джерелом для студентів і
лікарів упродовж кількох де-
сятків років. Варто зазначити, що
2019 року в Празі цей підручник
було перевидано до 165-річчя
Івана Горбачевського.

1902 року разом зі своїм зем-
ляком і другом, професором
Іваном Пулюєм  Іван Горба-
чевський заснував об’єднання
«Українська громада», метою
якого була матеріальна та мо-
ральна підтримка українських
студентів, які навчалися в Празі.
Науковці не лише читали лекції,
організовували дозвілля, але й,
піклуючись про найбідніших з
них, створили фонд підтримки
для найубогіших, який форму-
вався переважно за рахунок
внесків засновників. Після
смерті Івана Пулюя фонд був
іменований на його честь і про-
існував до 1939 року.

Професор Іван Горбачевський
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ВИДАТНИЙ УЧЕНИЙ, ГРОМАДСЬКИЙ
ТА ПОЛІТИЧНИЙ ДІЯЧ
Важливою сторінкою в біог-

рафії Івана Горбачевського є
його багатолітня співпраця з
Товариством імені Шевченка у
Львові, яке  було засноване
1873 року з ініціативи Олексан-
дра Кониського задля розвитку
української словесності.
У березні 1892 року це това-

риство було реорганізоване в
Наукове товариство імені Шев-
ченка у Львові (НТШ), завдяки
чому змінилося його спряму-
вання: воно стало науковим
центром, навколо якого почали
гуртуватися відомі науковці
краю. За словами Михайла Гру-
шевського, НТШ було першою
Українською академією наук.
До складу НТШ входили філо-

логічна, історико-філософська
та математично-природописно-
лікарська секції. Головним зав-
данням останньої було визна-
чено сприяння розвитку при-
родничих дисциплін на Право-
бережній Україні. Діяльність
секції охоплювала широкий
спектр наук – від математики до
медицини – й у рамках якої
вперше в історії України розпо-
чалося генерування національ-
ного наукового продукту. До
складу секції увійшли матема-
тики Володимир Левицький та
Мирон Зарицький, природодос-
лідники Іван Верхратський, Іван
Раковський та Микола Мельник,
фізик Іван Пулюй, біохімік Іван
Горбачевський, лікарі Євген
Озаркевич, Тит-Євген Бура-
чинський та інші. Вже 1897 року
секція почала видавати друко-
ваний орган «Збірник матема-
тично-природописно-лікарсь-
кої секції НТШ» – перший украї-
нський часопис природничих
наук.
Іван Горбачевський не лише

стояв біля витоків НТШ, але й
долучився до створення лі-
карської комісії (1897 р.), яка
стала першою українською ме-
дичною організацією. Для попу-
ляризації медичних знань се-
ред широкого загалу було ухва-
лено  видавати «Лікарський
збірник», в якому планувалося
друкувати відомості з усіх галу-
зей медицини, оригінальні ро-
боти та реферати досліджень
українських і зарубіжних нау-
ковців. Упродовж 1898-1901 рр.
було видано п’ять томів у шести
випусках. Авторами публікацій
були І. Горбачевський, С. Мора-
чевська, Є. Озаркевич, Ф. Щас-
ний-Сельський, М. Долинський
та інші.
У першому випуску часопису

Іван Горбачевський опублікував
статтю «Загальний метод добу-
вання  нуклеїнового  квасу з
органів» (1898 р.), у другому –
працю «Причинки до пізнання
виживи сільської людності га-
лицького Поділля» (1899 р.), що
започаткувала новий напрямок
медико-біологічних досліджень
у вітчизняній та світовій науці. І.
Горбачевський зазначав: «Док-
ладніше обговорення сеї спра-

ви, котрою ще ніхто поважніше
не займався, потрібно пере-
довсім, щоби вислідити, чи сей
спосіб виживи, що може уважа-
тися типом виживи сільської
подільської людності є доста-
точні і відповідні зі становища
науки о виживі чоловіка і гігієни,
а чи корисна з огляду на кошти
сеї виживи».
У центрі уваги дослідження –

питання фізіології, гігієни, хар-
чування та економічного стану
українських селян Галичини.
Ретельно зібраний та науково
опрацьований статистичний
матеріал дав змогу авторові
дійти відповідних висновків і ви-
робити конкретні рекомендації
стосовно розв’язання проблем.
Іван Горбачевський чудово ус-
відомлював потребу та перс-
пективи подальших дослід-
жень у цьому напрямку, проте
саме на сторінках «Лікарсько-
го збірника» цього зробити не
вдалося: через фінансові про-

блеми часопис припинив своє
існування.
Наукові здобутки, дослідниць-

ку активність І. Горбачевського
високо оцінили українські нау-
ковці, які 1899 року обрали його
дійсним членом НТШ, а 4 жовт-
ня 1911 р. – головою матема-
тично-природописно-лікарсь-
кої секції, яку він очолював до
1918 року. Найбільшою заслу-
гою вченого в цьому напрямку
була втілення проєкту створен-
ня української наукової термі-
нології в ділянках медицини та
хімії.
Як дійсний член НТШ І. Гор-

бачевський активно боровся
разом з галицькою інтеліген-
цією за відкриття українського
університету у Львові. Так, 1902
року він увійшов до складу украї-
нської делегації разом з пред-
ставниками НТШ – професором
І. Пулюєм , професором  С.
Смаль-Стоцьким, послами Ю.
Романчуком та О. Барвінським,
які обговорювали це питання
на зустрічах з міністром освіти
доктором Гартлем і прем’єр-
міністром доктором Кербером.
При цьому представникам вла-
ди були вручені пам’ятні листи,
а сам Горбачевський виголосив
промову, присвячену цьому пи-

танню. Проте, на жаль, урядові
кола затягували з позитивним
вирішенням на користь органі-
зації української вищої школи,
побоюючись конфлікту з впли-
вовою польською верхівкою
краю, яка була налаштована
вкрай негативно. Як свідчать
листи Горбачевського до О.
Барвінського та інших осіб, відо-
мий науковець постійно підтри-
мував і спрямовував дії украї-
нської громадськості в боротьбі
за створення українського уні-
верситету.

1909 року Іван Горбачевсь-
кий, як один з найбільш авто-
ритетних українських науковців
був запрошений на перший про-
світньо-економічний конгрес,
що відбувався у Львові за органі-
заційної підтримки митрополи-
та Андрея Шептицького. Це був
один з перших представницьких
форумів української еліти, в ро-
боті якого, крім 118 священ-
ників, узяли участь видатні діячі

науки та культури – Іван Пулюй,
Іван Франко, Наталя Кобринсь-
ка, Євген Чикаленко, Ольга Ко-
билянська, Іван Крип’якевич,
Андрій Чайковський.
На початку Першої світової

війни Іван Горбачевський разом
з іншими українськими вченими
та громадськими діячами зас-
нував у Празі Комітет допомоги
українським біженцям з Гали-
чини, який складався з трьох
секцій: організаційної, шкільної
і секції Українських Січових
Стрільців. Комітет також заопі-
кувався пораненими воїнами та
військовополоненими украї-
нського походження. Крім прак-
тичної діяльності, члени цього
комітету організовували й
спільні святкові заходи: Різдвя-
ний вечір, урочисте святкуван-
ня з нагоди роковин Тараса
Шевченка та інші, які тривали в
атмосфері щирості та взаємо-
поваги. Незмінним учасником
та одним з організаторів таких
дійств був Іван Горбачевський.
У період з 1914 до 1918 рр.

зросла політична активність
Івана Горбачевського як пред-
ставника Української парла-
ментської репрезентації, члена-
ми якої були Юліан Романчук,
Кость Левицький, Микола Ва-

силько , Євген Петрушевич,
Євген Левицький та Антін Лука-
шевич. 8 травня 1917 року ук-
раїнські делегати під час нара-
ди в уряді Австро-Угорщини виз-
начили низку важливих для
галицьких українців проблем,
які потребували розв’язання.
Так, І. Горбачевський у своєму
виступі наголосив, звертаючись
до президента міністрів, що пи-
тання відкриття українського
університету так і залишилося
невирішеним.
Викликав напругу й факт пе-

редачі управління Галичиною
1916 року польській верхівці,
тому українські парламентарі
знову ставили наголос на по-
требі введення в уряд міністра
від українців. Питання виріши-
лося на користь українського
представництва: цісар погодив-
ся на призначення з 31 серпня
1917 року професора чеського
університету в Празі, члена Па-
лати панів, державного радни-
ка Івана Горбачевського мі-
ністром народного здоров’я.
Активно підтримав кандидатуру
відомого науковця на цей пост
член імперського сенату архі-
князь Вільгельм Габсбург,
небіж імператора Франца-Йо-
сифа, відомий в історії України
як поет Василь Вишиваний, го-
лова відділу закордонних
зв’язків генштабу УНР.
Згідно з цісарським розпо-

рядженням спектр діяльності
міністерства був дуже широким
та охоплював сфери боротьби
з інфекційними захворювання-
ми, співпрацю з ветеринарною
службою, суспільної, соціальної
та індивідуальної гігієни, опіки
над  хворими, контролю та
підтримки діяльності аптек, ви-
робництва ліків і лікарської
практики, а також створення
спеціальних періодичних ви-
дань, де мали публікуватися
наукові дослідження з питань
охорони здоров ’я. Тому Іван
Горбачевський передав кафед-
ру та інститут лікарської хімії в
Празі своєму учневі Ф. Форма-
неку й переїхав до Відня.
Створення першого у світі

спеціалізованого Міністерства
народного здоров’я 1917 року
як окремого  структурного
підрозділу уряду Австро-Угорщи-
ни стало непересічною подією
в житті Івана Горбачевского та,
врешті, й розвитку не лише
вітчизняної, а й європейської
медицини. Варто наголосити,
що саме за цією схемою, врахо-
вуючи український досвід, такі ж
міністерства були організовані
в Англії, Франції, Другій Речі По-
сполитій, інших країнах світу.
Власне, автором ідеї та її прак-
тичним реалізатором став Іван
Горбачевський, який розробив
проєкт міністерства охорони
здоров ’я, став його першим
міністром (з 20 липня 1918 р. –
до кінця жовтня 1918 р.). На
жаль, не все із запланованого
вдалося втілити через об’єк-
тивні причини. Згодом І. Горба-

чевський у праці «З моїх спо-
минів» писав: «Міністром здо-
ров’я я не міг залишатися до
кінця цісарської влади та подав
у кінці жовтня 1918 р. димісію з
причини негативного станови-
ща більшості міністерської ради
в справі поділу Галичини, що
його домагалася Українська
парламентська репрезентація;
але незабаром після цього роз-
палася ціла держава. Так закі-
нчилася моя коротка діяльність
як міністра здоров’я, що відбу-
валася у важких зовнішніх умо-
вах. Залишилися спогади не-
приємні, деякі просто жахливі».
Перебування у Відні характе-

ризувалося активною громадсь-
кою діяльністю науковця, який,
полишивши міністерське кріс-
ло, продовжив підтримувати
зв’язки з української громадсь-
кістю. 2 листопада 1919 року він
очолив збори української акаде-
мічної молоді, які організувало
товариство «Січ» на знак про-
тесту проти діяльності поль-
ської влади у Східній Галичині.
Зібрання завершилося прий-
няттям відповідної заяви, яку
підтримали присутні.
Ці події надихнули 65-літньо-

го вченого на нові кроки у вирі-
шенні питання створення украї-
нського вищого навчального
закладу – головної справи ос-
танніх років життя Івана Горба-
чевського. Започаткований ок-
ремими викладами, що пере-
росли у систематичні курси під
керівництвом професора Ми-
хайла Грушевського у Відні на-
прикінці 1920 року, навчальний
заклад уже з 17 січня 1921 року
почав діяти як Український
вільний університет (УВУ).
З політичних і суспільно-прак-

тичних міркувань у жовтні 1921
року університет було перене-
сено до Праги. Саме тут ще на-
прикінці ХІХ століття почала
формуватися українська діас-
пора, яка суттєво зросла після
поразки українських визволь-
них змагань 1919-1921 рр. і
становила згідно з обрахунка-
ми дослідників (Богдан Зі-
линський, Микола Мушинка та
інші) понад 20 тисяч осіб. Зав-
дяки виваженій та національ-
но толерантній політиці прези-
дента Томаша Гарріга Масари-
ка у міжвоєнній Чехословаччині
(1918-1939 рр.) були створені
сприятливі умови для інозем-
них емігрантів, зокрема, й для
українців. Особливою підтрим-
кою користувалися українські
громади в Празі та невелико-
му курортному місті Подебар-
ди. Так, у Празі активно функ-
ціонували Український вільний
університет (1921 р.), Українсь-
кий вищий педагогічний інсти-
тут ім. М. Драгоманова (1923 р.),
Українська студія пластичного
мистецтва (1923 р.), Музей виз-
вольної боротьби  України
(1923 р.). У Подебардах засно-
вано Українську господарську
академію (1923 р.), відкрито
Українську гімназію, Українсь-
кий сиротинець та низку видав-
ництв.

Михайло КОРДА,
ректор ТНМУ

ім. Івана Горбачевського,
професор
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Іван Горбачевський з молодшою донькою Марією (Асею) на
відпочинку
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Ювілейну дату 22 березня
відзначила професорка ка-
федри загальної гігієни та
екології ТНМУ Олена Ло-
тоцька. Цієї урочистої
миті Олена Володимирівна
понад усе вдячна долі за доб-
рих світлих людей у своєму
житті, яким завдячує і про-
фесійному становленню, і
особистому щастю.

«ЙДИ ДО ДІТЕЙ»
Відповідальність, любов до

людей, усвідомлення того, що
саме сім’я, родина – найбіль-
ша цінність, яку треба берегти.
Ці основоположні істини, на які
опирається все своє життя Оле-
на Лотоцька, заклали їй із са-
мого малечку батьки. Власне,
вона зростала в атмосфері без-
межної любові та взаєморозу-
міння.
Батько Володимир Андрійо-

вич Кондратюк був професором
кафедри загальної гігієни та еко-
логії, в нашому університеті пра-
цював з 1966 року. Розпочинав
він свій професійний шлях після
закінчення санітарно-гігієнічно-
го факультету Львівського дер-
жавного медичного інституту в
санепідслужбі Казахстану, де й
зустрів майбутню дружину Нелю
Григорівну. 22 березня 1964 року
в Алма-Аті (нині – Алмати) в них
народилася донечка Оленка.
Батько тоді навчався в аспіран-
турі, працював над дисертацією,
а мама здобувала після закін-
чення медичного училища вищу
освіту. З маленькою дитиною за-
лишалися по черзі. «Моя перша
дисертація була ще у шість
місяців, – усміхається Олена
Лотоцька. – Тато часто пригаду-
вав, як я сиділа в нього на коліні
та тягнула рукою папір, на якому
він писав кандидатську».
Батьки були і чудовими лю-

дьми, і справжніми професіо-
налами, яких усі поважали.
Мама  працювала  педіатри-
нею, свою роботу обожнювала,
тож і доньці радила: «Йди до
дітей». Олена Володимирівна
так і зробила: закінчивши з
відзнакою 1988 року Терно-
пільський державний медич-
ний інститут за спеціальністю
«Лікувальна справа», обрала
педіатрію.
«УСІ ХОЧУТЬ ДО ВАС
НА ПРИЙОМ!»
Працю педіатра розпочала

у… Німеччині, в гарнізонному
дитячому садочку та  школі
військової частини. Адже її чо-
ловіка Віктора Васильовича
Лотоцького (до слова, одногруп-
ника, з яким вони одружилися,
навчаючись на четвертому курсі)
1988 року після  закінчення
військово-медичного факульте-
ту відправили служити військо-
вим лікарем. Разом з малень-
кою донькою Світланою, якій не
виповнилося ще й два роки,
вони подалися у далекий

ЖИТТЯ, НАПОВНЕНЕ ПОЗИТИВОМ
І ДОБРИМИ ЛЮДЬМИ

німецький Магдебург. Олені Во-
лодимирівні після відмінного
завершення нашого вишу про-
понували продовжити навчання
в аспірантурі, але з дитинства,
на прикладі батьків, вона пере-
конана, що сім’я завжди повин-

на бути разом, тож без вагань
поїхала з чоловіком.
У Німеччині під її медичним

наглядом перебували всі діти
гарнізону. Після розвалу радянсь-
кого союзу повернулися в Украї-
ну, втім, у Тернопіль не відразу,
адже служба військового, як відо-
мо, не передбачає вільного ви-
бору місця праці й проживання.
Спочатку зупинилися в місті Ізяс-
лав на Хмельниччині, де впро-
довж 1992-1995 років Олена Ло-
тоцька працювала лікаркою-пе-
діатринею в поліклініці та ди-
тячому садочку. Кілька місяців
лікувала діток й у поліклініці Ка-
м’янця-Подільського, де місцеві
медсестри не раз її з усмішкою
запитували: «Що ви дітям та їхнім
мамам робите? Всі хочуть лише
до вас на прийом!». «Нічого не
роблю, – скромно відповідала. –
Я просто з ними по-людськи по-
воджуся».
Життя дало їй можливість

спробувати себе у різних видах
педіатричної діяльності. Так зго-
дом під пильним оком, чуйним
серцем і вмілими руками Оле-
ни Володимирівни перебували
найменшенькі пацієнти – у
1995-1997 роках вона була нео-
натологинею Кам ’янець-По-
дільського пологового будинку,
де працювала до декретної
відпустки. 1997 року народився
син Володимир, і сім’ї Лотоць-
ких вдалося повернутися до
Тернополя.
«НЕ ЛИШЕ НАВЧАЮ,
А Й САМА ВЧУСЯ
РАЗОМ ЗІ
СТУДЕНТАМИ»
Лікувати дітей Олені Володи-

мирівні дуже подобалося й вда-
валося, водночас вона над-
мірно хвилювалася за них, а це
психологічно виснажувало. Тож
коли 2000 року з’явилося місце
асистента на кафедрі загальної
гігієни та екології ТНМУ, взяла-
ся за цю справу. Спочатку було
незвично, адже доти займала-

ся  виключно практичною
лікарською діяльністю. Втім,
кафедральну роботу знала,
адже їй все життя присвятив
батько, і чоловік вже три роки
працював у нашому університеті,
де 1997 року почали відновлю-
вати військову кафедру. Нині
Віктор Лотоцький, як відомо, –
завідувач кафедри медицини
катастроф та військової меди-
цини ТНМУ, яку очолює з лис-
топада 2022 року. «Все життя
я йду поруч з чоловіком, тож і
тоді вирішила себе спробувати
в університетській роботі. Зна-
ла, що це нелегко, дуже відпо-
відально. Та я будь-якої робо-
ти ніколи не боялася», – мо-
вить Олена Лотоцька.
Крок за кроком пройшла всі

етапи фахового становлення:
від асистентки до доцентки
(2007 р.) і професорки (з 2019
р.) кафедри загальної гігієни та
екології. Працюючи над канди-
датською та докторською ди-
сертаціями, займаючись викла-
дацькою роботою, водночас
завжди брала на себе чимало
й додаткових обов’язків. Зокре-
ма, впродовж двадцяти років
належала до оргкомітету Всеук-
раїнської науково-методичної
конференції, присвяченої Бо-
лонському процесу та перспек-
тивам розвитку вищої освіти в
Україні. Впродовж 2010-2012
років була заступником прорек-
тора з виховної роботи, ініцію-
вала та організувала багато по-
занавчальних заходів. «Це до-
сить серйозна частина мого
життя, адже відповідальність у
виховному процесі студентства
– величезна, – наголошує Оле-
на Володимирівна. – Дуже люб-
лю наших студентів! Вони ро-
зумні, цікаві, з ними натхненно
працювати, є про що поговори-
ти. Не лише я їх навчаю, а й сама
вчуся разом з ними».
Неоціненний внесок Олени

Лотоцької у створенні музею-са-
диби Івана Горбачевського в його
рідному селі Зарубинці. Олена
Володимирівна з приємністю
пригадує, що це була дуже ціка-
ва робота, яка звела її з худож-
ником Володимиром Позняко-
вим та ініціатором створення
музею професором Ярославом
Гонським, автором книжок про
Івана Горбачевського. Разом
вони доторкнулися до життя
Івана Яковича, перенеслися в
його час, відчули дух тієї епохи.
Для цього, власне, читали кни-
ги, на основі яких створювали
музей, бо ж автентичних речей
залишилося, на жаль, мало.
Кілька таких цінних експонатів
надіслала з Торонто племінни-
ця видатного вченого пані Ірена-
Романа Носик. Це дуже бентеж-
ний момент: коли бачиш такі
речі – доторкаєшся до історії. У
створення музею Івана Горба-
чевського вкладена величезна
праця, тож і вдався він надзви-
чайно цікавим і гарним. Як зау-
важує Олена Володимирівна,

хотілося б, щоб його відвідали
якомога більше людей та дізна-
лися подробиці з біографії свого
славетного краянина. Тим
більше, що цьогоріч відзначати-
мемо 170 років з дня народжен-
ня Івана Горбачевського.
А ще Олена Володимирівна

вже майже 15 років виконує
обов’язки завуча кафедри за-
гальної гігієни та екології. Це ве-
личезний обсяг! Як усе встигає?
Відповідь у неї проста: «Треба
просто робити – й тоді все
справді реально встигнути та
виконати». Щоправда, зізнаєть-
ся, що іноді університетську пра-
цю доводиться продовжувати й
удома: дописати статтю, ретель-
но переглянути звіт, подивитися
до магістерської роботи.
«ЩАСТИТЬ НА
ДОБРИХ ЛЮДЕЙ»
У науковій скарбниці Олени

Володимирівни – понад 300
публікацій, 3 підручники, 4 по-
сібники, одна монографія, 3
патенти і навіть є низка статей у
«Медичній академії». Під кері-
вництвом професорки Лотоць-
кої нещодавно захистили шість

магістерських робіт, ще п’ять –
на етапі завершення написан-
ня. Їх теми – найрізноманітніші:
харчування вагітних, забруднен-
ня поверхневих вод, стиль жит-
тя студентів, синдром вигоран-
ня медичних працівників та інші.
«Тож щоразу доводиться глиб-
ше вникати в кожну тему, читати
нове,  дізнаватися  дедалі
більше, – наголошує Олена Ло-
тоцька. – Треба постійно вчити-
ся та вчитися разом зі студента-
ми». Крім магістерських робіт,
під її керівництвом у січні 2024
року також захищена дисерта-
ція на здобуття наукового ступе-
ня доктора філософії та ще одна
виконується.
Основна ж тема її власних на-

укових досліджень – вода. 2019
року захистила докторську ди-
сертацію на тему «Гігієнічні
проблеми охорони поверхневих
і підземних вод від антропоген-
ного забруднення та їх викори-
стання в питному водопоста-
чання в західному регіоні Укра-
їни» під  керівництвом  В ’я-
чеслава Олександровича Про-

копова – завідувача лабораторії
гігієни природних, питних вод ДУ
«Інститут громадського здоро-
в’я ім. О. М. Марзєєва НАМН Ук-
раїни», поважного професора,
заслуженого діяча науки і техн-
іки, істинного науковця, який
завжди має свою думку та
відстоює її. Олена Володимирі-
вна вдячна долі за те, що звела
її з ним, адже професор Проко-
пов суттєво доклався до її про-
фесійного становлення.
Приклади висококваліфікова-

них фахівців – й її колеги на
рідній кафедрі , яких щиро
шанує. «У нас працювали та
працюють люди, які справді
люблять науку гігієну, присвяти-
ли їй усе життя», – зауважує
Олена Лотоцька. І додає, що їй
щастить у житті на гарних людей.
Взагалі ж вона переконана, що
хороших людей більше й вони
взаємно притягуються, щоб тво-
рити спільно світлі справи. Доля
добрих людей зводить завжди!
Так вважає Олена Володимирі-
вна. Впродовж років у неї таких
людей зібралося дуже багато –
як намистин на коштовних ко-
ралях. Саме завдяки передусім
їм її життя наповнене добром і
позитивом, навіть якщо на шля-
ху трапляються труднощі, адже
завжди поруч є надійне та вірне
плече рідних і друзів.
Що хотіла б побажати сама

собі з нагоди ювілею? «Зараз
так важко про щось мріяти в
умовах війни», – мовить Олена

Лотоцька. Найбільше їй хочеть-
ся лише одного: аби це все жа-
хіття якнайшвидше закінчилося,
щоб ми перемогли та пома-
леньку поверталися до спокій-
ного життя. Могли бачитися з
рідними, розкиданими по світу,
приїжджати одні до одних. А з
«дрібних» бажань: відпочити з
книжкою в руках, сповна насо-
лоджуючись нею, мати здоров’я
ще довго поратися на дачі в
улюбленому садочку й квітнику,
з теплою усмішкою приходити
на заняття ще не до одного по-
коління студентів, запалювати в
них іскру до науки й навзаєм
черпати наснагу в їхньому мо-
лодечому запалу. «Це такі, зда-
валося б, буденні речі, про які
ми ніколи не задумуємося, але
які насправді роблять нас щас-
ливими», – переконана Олена
Лотоцька.

«Медична академія» щиро
вітає шановану ювілярку та
бажає, щоб усі її мрії та бажан-
ня обов’язково здійснилися!

Мар’яна ЮХНО-ЛУЧКА

Олена ЛОТОЦЬКА (третя праворуч) з колективом кафедри
загальної гігієни та екології (2016 р.)

Професорка Олена ЛОТОЦЬКА
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18 березня відзначила ювілейний

день народження комендантка на-
вчального корпусу № 6 ТНМУ Леоніда
Степанівна ГРИБКОВА
Вельмишановна
Леонідо Степанівно!
Сердечно вітаємо Вас

з ювілейним днем народ-
ження!
У стінах Тернопільсь-

кого медичного універси-
тету Ви пройшли май-
же 24-літній трудовий
шлях комендантки на-
вчального корпусу № 6,
підтримуючи порядок і
створюючи комфортні
побутові умови для робо-
ти  викладачів та на-
вчання студентів.
Ректорат, профком і

весь колектив універси-
тету глибоко поважають і щиро ша-
нують Вас за багаторічну невтомну
працю ,  високий  професіоналізм ,
організаторський  талант, вміння
працювати з людьми, сумлінне вико-

25 березня відзначає ювілейний день
народження доцентка кафедри ме-
дичної інформатики Олександра Ми-
рославівна КУЧВАРА
Вельмишановна
Олександро Мирославівно!
Сердечно  вітаємо

Вас з ювілейним днем
народження!
Здобувши вищу тех-

нічну освіту та вищу
освіту  з управління
державної служби, в
Тернопільському на-
ціональному медично-
му  університеті  Ви
успішно пройшли 16-
літній трудовий шлях
аcистентки ,  а  зго-
дом – доцентки ка-
федри медичної інфор-
матики.
Ректорат, профком і весь колектив

університету глибоко поважають і
щиро шанують Вас як науковицю, дос-
відчену педагогиню та виховательку
студентської молоді за високий про-
фесіоналізм, сумлінну працю та вико-
нання своїх службових і громадських
обов’язків.

22 березня відзначила ювілейний
день народження професорка кафед-
ри загальної гігієни та екології Оле-
на Володимирівна ЛОТОЦЬКА
Вельмишановна
Олено Володимирівно!
Сердечно вітаємо Вас з

ювілейним днем народ-
ження!
У стінах університету

Ви здобули вищу медичну
освіту, а згодом, після 12
років практичної лікарсь-
кої роботи, успішно прой-
шли 24-літній трудовий
шлях аcистентки, доцен-
тки, а тепер – професор-
ки  кафедри загальної
гігієни та екології.
Ректорат, профком і

весь колектив універси-
тету глибоко поважають і щиро ша-
нують Вас як науковицю, досвідчену пе-
дагогиню та виховательку студен-
тської  молоді  за  багаторічну
невтомну працю, високий професіо-
налізм, сумлінне виконання своїх служ-
бових і громадських обов’язків.

Нещодавня зустріч у затишній чи-
тальній залі бібліотеки ТНМУ, що

відбулася в рамках літературних читань
під керівництвом доцентки кафедри ук-
раїнської мови Марти Руденко, була при-
свячена Тарасові Шевченку. Марта Ігорі-
вна зізнається, що спочатку хотілося за
традицією організувати захід з народни-
ми, а також з піснями на Тарасові вірші,
у вишиванках і з кетягами калини на
столі – в національному колориті. Та
потім їй у соціальних мережах трапило-
ся три пости, які дали їй зрозуміти, що
розмову зі студентами треба спрямува-
ти цілковито в інше русло. Вона впійма-
ла себе на думці, що, можливо, наше тра-
диційне сприйняття Великого Кобзаря
відійшло в минуле й не так нині маємо
про нього говорити.
Звичайно, потрібні концерти, конкур-

си читців та урочистості з нагоди Шев-
ченківських  днів ,  проте  наші  сьо-
годнішні реалії вимагають змін у всьо-
му, зокрема, й у сприйнятті Тараса
Шевченка. Насамперед на це вплива-
ють соцмережі. Так, час, коли в кожно-

го в руках смартфон, вимагає переос-
мислення. Дуже багато культурних ре-
алій тепер потрапляють до нас через
призму соцмереж.
Марта Руденко торкнулася скандаль-

ного інтерв’ю Маші Єфросініної з Хрис-
тиною Соловій, а саме моменту, коли ве-
дуча наполягала, що в Україні був запит
на російськомовний продукт, а артисти
лише виконували його. Студенти погоди-
лися, що це цілком перевернуте з ніг на
голову розуміння митця та його ролі у
суспільстві. Адже не публіка формує мит-
ця, а митець публіку. Роль митця у
суспільстві – навчати, вести за собою,
показувати приклад ,  задавати цей
рівень, а не розчинятися в інтересах
маси, бо маса це завжди нижче, ніж
рівень її одиниці. Митець повинен не
підпорядковуватися юрбі, виконуючи її
забаганки, а піднімати людей до свого
рівня. Власне, саме таким Митцем був
Тарас Шевченко.
Геній, але не ідол, якого намагалася

для нас зліпити, а потім викрити ра-
дянська влада. Глибше відкрити для
себе непересічну особистість Тараса
Григоровича, пізнати його передусім як
людину, довідатися про досі невідомі
факти з його біографії студентам допо-
могли сучасні культорологічні фільми,
присвячені постаті Шевченка.
Ще одна надзвичайно важлива тема,

якої торкнулися під час заходу, – «шев-

ченківські фейки». З початком війни 2014
року в Інтернеті масово з’являлися фей-
кові вірші, які приписують Тарасу Шевчен-
ку. З повномасштабним вторгненням росії
в Україну їх кількість ще збільшилася.
Чому? Як зауважила Марта Руденко, Та-
расові вірші легко підробити. Кому це по-
трібно? Відома українська письменниця
Оксана Забужко вважає, що тим, що й зав-
жди: нашим сусідам-недоімперцям, які
через підроблене Шевченкове слово хо-
чуть вкласти в голови й серця українців
свої наративи. Як тому дати раду, зрозу-
міти, що це саме фейк і не поширювати у
соцмережах його далі? Дослухаймося до
слів Оксани Забужко. «За кожним таким
фейком стирчить морда якого-небудь
умовного майора ФСБ, який разом з ко-
легами регоче, що йому вчергове вдало-
ся обдурити тупих х@hлів, – переконана
вона. – «Дурак і п’яніца», як 170 років
намагалася довести охранка руцями своїх
найманих працівників, від нєістового
Вісссаріона до бідолашного Бузини. І є
різні, доволі витончені способи «закріпи-
ти» цю інформацію вам у свідомості, в не-

подразливий спосіб, сказати б – «удушіть
Шевченка посрєдством об’ятій». Не за-
буваймо, спецоперація «Шевченко», по-
чата охранкою 5 квітня 1847 р. на
дніпровській переправі, звідтоді НІКОЛИ
не припинялась. І нинішній розгін черго-
вого бездарного віршилища під Шевчен-
ковим іменем теж навряд чи випадковий.
Ще раз: Шевченко переміг імперію.

Імперія цього йому ніколи не простить –
доки вона є, її від нього корчитиме. «Бу-
дете вы хрипеть, царапая край матра-
са, /Строчки из Александра, а не брех-
ню Тараса», – розлючено кричав фаль-
цетом покійний Ося Бродський, і в цьому
питанні  його  інтелігентські  очочки
цілком накладалися на майорську пику.
Я не знаю способу, яким можна на-

вчити недосвідчених людей відрізняти
брехню від правди… Я тільки знаю, що
відчуття стилю в умовах інформаційної
війни рятує від дуже багатьох пасток. Як
би не маскувалася чекістська гопота, як
би не кувала собі голосочок, як у казці
про вовка й козенят, – стиль обов’язко-
во їх видасть.
Формуйте в дітей відчуття стилю. Став-

те їм Баха. І читайте Шевченка».
На завершення зустрічі учасниці теат-

ральної студії «Арт-драма» продекламу-
вали присутнім правдиве слово Тараса
Шевченка.

Мар’яна ЮХНО-ЛУЧКА

нання своїх службових і громадських
обов’язків.
Ваші порядність, працелюбність,

толерантність, уважне ставлення до
людей, прагнення роби-
ти добро заслуговують
найвищої оцінки та  є
прикладом для насліду-
вання молодими праців-
никами.
Бажаємо Вам, вельми-

шановна Леонідо Степа-
нівно, миру, добробуту,
міцного здоров’я, неви-
черпної енергії, людсько-
го  тепла, душевного
спокою, родинного бла-
гополуччя й  затишку,
довгих років радісного,
щасливого життя.

Нехай здоров’я,
радість і достаток

Сипляться, немов вишневий цвіт,
Хай малює доля з буднів свято

І дарує Вам багато літ!
Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

Ваші порядність, толерантність,
доброта, працелюбність, уважне став-
лення до людей, прагнення робити доб-
ро заслуговують найвищої оцінки та є

прикладом для насліду-
вання новими покоління-
ми студентів, молодих
лікарів,  науковців та
викладачів.
Бажаємо Вам, вельми-

шановна Олено Володи-
мирівно, мирного неба,
міцного здоров’я, неви-
черпного творчого нат-
хнення, нових успіхів у
Вашій благородній діяль-
ності, добробуту, люд-
ського тепла, душевно-
го спокою, родинного
благополуччя й затиш-
ку, довгих років радісно-

го та щасливого життя.
Хай оминають Вас тривоги,

Хай Бог дасть щастя на путі,
Хай світла й радісна дорога

Щасливо стелиться в житті!
Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

Ваша доброта, працелюбність, уваж-
не ставлення до людей, прагнення ро-
бити добро заслуговують найвищої оц-
інки та є прикладом для наслідування
новими поколіннями студентів та вик-
ладачів.

Бажаємо Вам, вель-
мишановна Олександ-
ро Мирославівно, мир-
ного неба, міцного здо-
ров’я, творчого нат-
хнення, успіхів у Вашій
благородній діяльнос-
ті, добробуту, людсь-
кого тепла, душевного
спокою, родинного бла-
гополуччя й затишку,
довгих років радісного
та щасливого життя.

Вам зичимо миру,
добра,

довголіття,
Хай вистачить щастя на ціле

століття,
Хай скрізь буде лад: на роботі,

в сім’ї
І спокій на серці, і хліб

на столі.
Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського
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ЧОМУ ТАК БАГАТО
МОЛОДИХ ЛЮДЕЙ
ХВОРІЮТЬ НА РАК?
Раннє захворювання на рак

зростає. Колоректальний рак,
наприклад, став основною при-
чиною смерті від раку серед чо-
ловіків віком до 50 років у Спо-
лучених Штатах і другою основ-
ною причиною смерті від раку
серед молодих жінок. Дослідни-
ки вивчають генетику пухлин,
зміни в харчуванні та склад
мікробіома в пошуках підказок,
але поки що немає чіткого по-
яснення цієї зміни. «Якщо б це
був єдиний пістолет, що димить,
наші дослідження вказали б
принаймні на один чинник», –
каже гастроентеролог Соня Куп-
фер. – Здається, це поєднання
багатьох різних факторів».
ЯК СЕМИДЕННЕ
ГОЛОДУВАННЯ
ВПЛИВАЄ НА
ОРГАНІЗМ
Дванадцять добровольців

протягом тижня не вживали
нічого, крім води, щоб уперше
з’ясувати, який вплив голоду-
вання на організм на молеку-
лярному рівні. Дослідники вия-
вили, що в організмі відбувають-
ся значні систематичні зміни в
багатьох органах, але будь-які
потенційно небезпечні для здо-
ров’я зміни, мабуть, відбувають-
ся лише після трьох днів без їжі.
Наприклад, голодування знизи-
ло  рівень білка під  назвою
SWAP70, який пов’язаний з рев-
матоїдним артритом, що натя-
кає на одну з причин, чому го-
лодування  може  допомогти
впоратися з хворобливим ста-
ном. Результати можуть допо-
могти зрозуміти, чому стара
практика  має переваги і чи
можна її використовувати для
людей, які не можуть постити за
станом здоров’я.
ЧИ МОЖЕ
КИШКІВНИК
ВИКЛИКАТИ
АЛКОГОЛЬНУ
ЗАЛЕЖНІСТЬ?
Дослідники припускають, що

дисбаланс кишкової мікробіоти

може змусити кишківник надси-
лати сигнали в мозок, які спри-
яють розвитку залежності. Ще
до першого контакту людини з
алкоголем чи наркотиками дис-
баланс може призвести до по-
яви таких рис , як імпуль-
сивність, сприйнятливість до
стресу чи тривоги, а також по-
шук відчуттів, створюючи враз-
ливість, яка може призвести до
залежності. Якщо це правда, це
може відчинити двері для нових
методів лікування, але бороти-
ся з розладами, які пов’язані з
багатьма чинниками ризику,
включаючи психічні розлади та
генетику, буде непросто. «Люди
запитували мене: «Чи може
хтось просто з’їсти йогурт і вилі-
кувати свою залежність?», –
каже  Дрю Кіралі , психіатр  і
лікар. – Це буде набагато, на-
багато складніше».
ТЕРАПІЯ
РЕДАГУВАННЯ РНК
НАБИРАЄ ОБЕРТІВ
Кілька перших методів ліку-

вання з використанням редагу-
вання РНК пройшли клінічні
випробування або отримали
схвалення, що вселяє надії на
безпечніші та гнучкіші методи
редагування генів. Один з ме-
тодів лікування передбачає за-
міну однієї основи для виправ-
лення мутації, яка викликає де-
фіцит антитрипсину альфа-1
(AATD), що може призвести до
пошкодження легень і печінки.
Інший змінює тисячі генетичних
літер у молекулі анРНК одно-
часно, щоб лікувати групу му-
тацій, що викликають хворобу
Штаргардта. На відміну від ре-
дагування генома CRISPR, ре-
дагування РНК не змінює гени.
Він також не вносить постійних
змін, адже молекули РНК є ми-
нущі. Обидві характеристики
можуть знизити ризики, пов’я-
зані з редагуванням геному, але
можуть означати, що лікування
матиме менш тривалий ефект.
ЗАСОБИ ЗАХИСТУ
ВІД COVID ЗНИЩИЛИ
ШТАМ ГРИПУ
Уперше вірус грипу було зни-

щено серед населення за допо-
могою нефармацевтичних втру-

чань. Заходи захисту охорони
здоров’я, введені під час пан-
демії COVID-19, такі, як носіння
маски, соціальне дистанцію-
вання та покращення венти-
ляції, схоже, знищили лінію гри-
пу B/Yamagata; з березня 2020
року не було підтверджено жод-
ного випадку захворювання. У
вересні Всесвітня організація
охорони здоров’я рекомендува-
ла країнам більше не включати
антигени лінії Ямагату до вакцин
проти грипу, а радники Управ-
ління з контролю за якістю хар-
чових продуктів і медикаментів
США проголосували за те, щоб
вилучити їх з ліків проти грипу у
Сполучених Штатах.
ЧИ НЕ СТАЛА
МЕНОПАУЗА
НАДМІРНО
МЕДИКАЛІЗОВАНОЮ?
Нещодавно журнал The

Lancet опублікував редакційну
статтю, яка викликала дискусію,
стверджуючи, що «комерційні
компанії та приватні особи з ко-
рисливими інтересами страж-
дають від надмірної медикалі-
зованої менопаузи». Надмірно
спрощене уявлення про менопа-
узу як проблему зі здоров’ям, яку
потрібно розв’язати за допомо-
гою замісної гормональної те-
рапії (ЗГТ), не ґрунтується на
доказах, стверджується у серії
статей та точок зору, опублікова-
них у журналі. «Менопауза не
знаменує початок періоду роз-
паду та занепаду, а є життєвим
етапом розвитку», – йдеться в
редакційній статті.
У книзі UnHerd лікарка Марга-

рет Маккартні та журналістка з
питань охорони здоров’я Дебо-
ра Коен досліджують докази пе-
реваг ЗГТ і культурний та історич-
ний контекст терапії. Вони пи-
шуть, що «був час, коли жінки
повинні були замовкнути й мири-
тися» з такими симптомами, як
припливи. Тепер маятник пев-
ним чином хитнувся надто дале-
ко в інший бік, каже дослідниця
охорони здоров’я Брук Нікель.
«Вони справді розкручують цей
феміністичний наратив», – каже
вона. – Якщо ви нічого не робите,
ви не контролюєте своє тіло або
вас пригнічують інші люди».

(Зліва направо) студентки
медичного факультету Марія
ХАЛІМОН, Тетяна ВІТОМСЬКА,
Яна ФИК
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